
LA POBLA DE FARNALS. El Asador Alma 
Charra consigue dos distinciones por su 
buen hacer.   P18

NAVIDAD EN GODELLA. L’Ajuntament, a través de la regidoria 
de Cultura, ha projectat un ambiciós programa per a les festes 
nadalenques d’enguany.  P19

moncada

La fiesta de Santa 
Bárbara marca el 
inicio de la campaña 
de navidad

� Este año será la víspera, 
el 3 de diciembre,  cuando se 
inaugure la temporada con 
un festival organizado por el 
Ayuntamiento  y la Asocia-
ción de Comerciantes   P16

muSeroS

el ayuntamiento 
crea un distintivo 
para los productos 
de proximidad  P19

Marilyn Monroe: “El cuerpo está hecho para ser visto, no para ser tapado”

L A  V O Z  D E  N U E S T R O S  P U E B L O S ,  C I U D A D E S  Y  C O M A R C A SN º  2 8 0 ElPeriodicodeAqui.com

AñO XIII
DEL viErnEs 2 
DE DiCiEmbrE 
AL juEvEs 15 

DE DiCiEmbrE 
DE 2022

TIRADA: 20.000 EjEmpLArEs/mEs

L’Horta 

NordO
EL PERIODICO

INIGUALABLES

▶ SE OFRECERÁ ASISTENCIA PSICOLÓGICA, SOCIAL Y ECONÓMICA TAMBIÉN A LAS FAMILIAS dE LOS PACIENTES ONCOLÓGICOS

Presentación de la cesión del solar municipal para la casa asistencial. / EPdA

Paterna tendrá una residencia para 
niños con cáncer pionera en España 

paterna

Cesión. El Ayuntamiento de 
Paterna ha anunciado la ce-
sión de una parcela en el cas-
co urbano a la Asociación de 
Padres de Niños con Cáncer de 
la Comunidad Valenciana (As-
panion) para la construcción 
de una casa asistencial para ni-
ños y niñas con cáncer y para 
sus familias.

Con el objetivo de mejorar 
su calidad de vida, esta resi-
dencia infantil se ubicará jun-
to al Auditorio Antonio Cabeza, 
en un solar municipal de 749 
m2 valorado en 711.550 euros 
y cuya cesión acaba de com-
pletar el consistorio después 
de modificar el Plan General 
de Ordenación Urbana de Pa-
terna haciendo compatible el 

uso dotacional-educativo con 
el de asistencial. 

El presidente de Aspanion, 
Jesús María González, ha re-
calcado sobre el proyecto: “No 
pretende ser un hospital, sino 
una casa que permitirá la aten-
ción domiciliaria a muchas fa-
milias con niños, niñas y ado-
lescentes enfermos de cáncer, 
cuya residencia está más lejos 
de 30km”. 

En estas dependencias, tal 
y como ha dicho el presidente 
de la Asociación de Amigos del 
Camino de Paterna, Jesús Fer-
nández, “se ofrecerá asistencia 
psicológica, social y económi-
ca a las familias, convirtiendo 
esta casa en una instalación 
pionera en España”.   P9
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Paterna acogerá a familias 
con menores con cáncer gra-
cias a la cesión de un solar 
municipal para que la Aso-
ciación de Padres con niños 
con cáncer de la Comunitat 
Valenciana (Aspanion) cons-
truya una casa asistencial. 

Bien

M
eliana, tradicionalment ha esdevingut una re-
ferència comarcal ateses les seus característiques 
de municipi mitjà -amb uns 11.000 habitants-; la 
proximitat a València i el fet d’estar prou ben co-

municat, especialment amb la línia 3 del metro, la xarxa de 
carrils bici en el cas de la Via Xurra i de l’Anell Verd metropo-
lità, l’antiga carretera de Barcelona (CV-300) i la línia de roda-
lia C6 amb parada a Roca. Juntament amb una iniciativa ciu-
tadana molt important. Especialment destacats són el teixit 
comercial i l’activitat econòmica, el sector agrari i la conserva-
ció del territori de l’horta, la qualitat de la restauració als nu-
clis de Roca i de Meliana, la programació cultural i festiva, un 
litoral regenerat i diversos serveis supramunicipals d’altres 
administracions.

Precisament, un dels aspectes que hem estat fent des del 
govern municipal és potenciar tots eixos valors i elements 
d’atracció del nostre poble. Així, si la Fira Agrícola i Comer-
cial de Meliana (FIMEL) fou pionera a la comarca -ja n’hem 
celebrat 23 edicions-, hi hem sumat les edicions de la setma-
na gastronòmica Menja’t Meliana i el Concurs de Paella de 
Fetge de Bou i Postres de Cacau del Collaret i les primeres 
edicions de la passarel·la de la moda o la Fira de la Tomata.

Però Meliana també està fent un salt qualitatiu en la pres-
tació de serveis supramunicipals vinculats a altres adminis-
tracions. Si al seu dia, als anys huitanta del segle passat, s’hi 
van ubicar les oficines de l’antic INEM, ara s’està construint 
a Meliana l’edifici que ha d’allotjar les oficines del nou ser-
vei d’orientació laboral, formació i de foment de l’ocupació 
que oferiran Labora i el SEPE, que s’està construint al carrer 
Salvador Giner. Alhora, ja s’ha construït l’edifici del que serà 
el centre de dia per a persones majors, un dels primers del 
pla Convivint de la Generalitat. Un edifici que, a més, s’ha 
executat amb tècniques de bioconstrucció i ha despertat 
l’interés en l’àmbit de l’arquitectura i dels serveis sociosani-
taris. I, recentment, l’Ajuntament ha firmat un conveni amb 
la Conselleria d’Educació perquè el conservatori professio-
nal de música de Meliana passe a formar part de la xarxa de 
conservatoris de las Generalitat i, per tant, esdevinga el con-
servatori de referència de la comarca.

En aquesta línia d’atracció i de consolidació com a muni-
cipi referent, també pel que fa al turisme i l’activitat cultural 
dins del projecte Turisme Carraixet, sens dubte el patrimoni 
del mosaic Nolla i del palauet de Nolla són un valor segur. De 
fet, el palauet de Nolla ha sigut el segon edifici més visitat de 

la quarta edició del festival de patrimoni arquitectònic Open 
House València i també està ben present en la Capitalitat 
Mundial del Disseny de València i en el festival Miradors de 
l’Horta. I hem de sumar-hi les tres edicions del festival Mo-
saics de Música que té lloc al pati del palauet mateix, que for-
ma part de la sòlida programació del Servei de Cultura-IMC.

Sense cap dubte, l’activitat festiva és un altre dels fils con-
ductors i d’atracció durant tot l’any. La festivitat de sant An-
toni amb la tradicional benedicció d’animals tant a Melia-
na com a Roca, les Falles amb la singularitat de l’Ofrena de 
Fruits, les Festes de Meliana al setembre, la Setmana Cultu-
ral Taurina o les activitats de Nadal i Reis amb una activitat 
betlemística destacada, en són algunes pinzellades.

I no vull deixar de destacar la referència comarcal en as-
pectes socials amb iniciatives molts consolidades com les de 
l’Associació d’Alcohòlics Rehabilitats de l’Horta Nord (AH-
NAR) i la seua Unitat de Prevenció de les Conductes Addic-
tives, l’Associació de Persones amb Diversitat Psíquica de 
l’Horta Nord (ASID), l’escola d’esports adaptats i el taller de 
jardineria municipals o l’Associació Nou per Tres de suport 
a menors i joves. Totes referències comarcals d’una Meliana 
que es construeix en positiu.

Meliana es consolida com a referència comarcal

Josep riera
ALCALDE DE MELIANA
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O
jalá tuviera la fórmula mágica para conse-
guir el éxito, pero lamentablemente no es 
así. Sin embargo, a través de estas líneas 
me gustaría compartir contigo lo que 

necesitas para poder alcanzar el éxito en aque-
llo que te propongas. 

No te creas que soy un coaching de esos que 
tanto están ahora de moda. Siempre he huido 
de los “conferenciantes vende humos” que lan-
zan mensajes vacíos que todo el mundo quiere 
escuchar a lo largo de una conferencia de 1 hora, 
previo pago eso sí.

A mi parecer, para alcanzar el éxito en lo que 
te propongas necesitas ser una persona ambicio-
sa alejada del conformismo que intente ir subien-
do escalones en el ámbito personal y profesional 
día tras día. A pesar de esto, puede que en algu-
nos ámbitos con las cualidades personales sea 
suficiente, pero en la mayoría de ocasiones vas a 

necesitar de otras personas incluso más capaces 
que tú para alcanzar el éxito.

Aquí es donde necesitas tener una buena capa-
cidad para decidir con qué tipo de personas quie-
res rodearte. Y es que, una de las cualidades de un 
buen líder es saber formar equipo con los mejo-
res. Seguramente te preguntes ahora, ¿y quiénes 
son los mejores? Pues no es fácil responder a esa 
pregunta, pero en mi opinión debes fijarte en que 
las personas elegidas tengan capacidad de traba-
jo, de análisis, vocación por lo que hacen, since-
ridad en lo que dicen, practiquen la crítica cons-
tructiva y sean personas resolutivas.

Ahora, de nada sirve formar un buen equipo si 
no eres capaz de ser un buen líder. Para ello, de-
berás servir de guía para el resto, escuchar todas 
las opiniones, valorar el trabajo bien hecho, de-
mocratizar los logros, asumir los errores y acep-
tar las críticas. Además de lo anterior, para al-

canzar el éxito también es importante fijar unas 
metas u objetivos porque si no lo haces navega-
rás sin rumbo hacia ninguna parte para acabar 
naufragando en medio de la desesperación y el 
desconsuelo.

Por tanto, lo que debes tener claro es que los 
mayores éxitos vienen en equipo. Todavía no co-
nozco a ninguna entidad deportiva que haya ob-
tenido los mayores logros gracias a un solo juga-
dor, ni a ninguna empresa que haya alcanzado 
récords de ventas gracias al trabajo de un solo 
empleado ni a ningún país que sea próspero gra-
cias al desempeño de un solo gobernante.

Seguramente se te ocurran muchas otras claves 
para el éxito, pero para mí es importante tener 
buenas cualidades individuales, saber rodearte 
de un buen equipo de trabajo, definir unos ob-
jetivos claros y tener un poco de suerte, que nun-
ca viene mal.

Las claves del éxito

Álvaro Gijón moriana
ABOGADO Y REDACTOR JURíDICO
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E
stamos asistiendo a un etapa en la política que va 
a ser difícil de superar, y el desprestigio por par-
te de los políticos de izquierdas en este país ha 
llegado a niveles tales, que han conseguido que 

nos acostumbremos a sus mentiras, a su doble moral, y a 
su haz lo que yo diga pero no lo que yo haga. Los hechos 
son demoledores.

Pedro Sánchez ha sido de lejos el político que más ha 
destrozado la hemeroteca con sus promesas y anuncios 
grandilocuentes, y que después, con el paso del tiempo, a 
veces no con mucha diferencia de tiempo, los hechos han 
destrozado sus palabras, convirtiéndolas en mentiras, por-
que ni si quiera se puede justificar con un cambio de opi-
nión argumentando, o por un cambio de las circunstan-
cias en la realidad.

Dice ser demócrata cuando se está cargando la división 
de poderes (legislativo, ejecutivo y judicial), base de la de-
mocracia liberal moderna. Dice respetar la independencia 
judicial pero intervienen el Tribunal Constitucional con 
ex-ministros socialistas (lo mismo hizo con la Fiscalía Ge-
neral). Dice respetar las instituciones públicas pero cesa o 

hace dimitir a quien no les obedece como al general cesa-
do Pérez de los Cobos por no seguir su dictado. Dice ser 
constitucionalista pero pacta con los proetarras de Bildu y 
los separatistas de ERC cuyo objetivo es la destrucción de 
la España Constitucional. Se proclama feminista cuando 
ha aprobado una ley que beneficia a decenas, podrían ser 
cientos, de violadores y agresores sexuales. Y así con todo.

Y aquí en la Comunitat hacen lo mismo. El Pedro Sán-
chez valenciano, Ximo Puig, dijo que no aprobaría la ta-
sa turística y el PSOE la votó a favor hace unos días en Les 
Corts. También dicen ser feministas y eliminan 9 juzga-
dos de violencia de género. Venían a regenerar la políti-
ca y se niegan a crear comisiones de investigación sobre 
los menores tutelados por la Generalitat (3 negativas). Ve-
nían a evitar los enchufismos y siguen regando con cien-
tos de miles de euros el chiringuito del hermano de Ximo 
Puig (imputado por fraude y malversación por la subven-
ciones que le ha dado el gobierno de Puig). Y así con todo.

Y en Massamagrell el Sánchez local ha hecho lo propio. 
Paco Gómez prometió en misa solemne una ayuda a la cú-
pula de la Iglesia San Juan Evangelista hace casi dos años, y 

no lo ha hecho pese a que lo aprobamos para el presupues-
to de este año. Sigue sin dar respuesta a los vecinos que es-
tán teniendo problemas con las filtraciones de agua desde 
hace muchos meses, eso sí, salieron los socialistas diciendo 
que iban a tener reuniones con las administraciones supe-
riores para solucionar el problema y nunca más se supo, y 
las filtraciones siguen. Dice defender la educación pública 
y llevan un retraso de más de 5 años para poner en mar-
cha el Plan Edificant en el Colegio Obispo Amigó, y segui-
mos esperando sin que empiecen las obras. Dicen apoyar 
a los vecinos/as y se niegan a rebajar los impuestos para 
el año que viene para ayudar a las familias con la subida 
de los precios. Y así con todo.

Estos socialistas tienen más en común de lo que quie-
ren reconocer, son un problema para los españoles, los va-
lencianos y los massamagrellenses. Pero afortunadamente 
es un problema con una solución a medio plazo. En unos 
meses podremos dar solución a estos problemas apostan-
do por un cambio necesario y vital para los ciudadanos de 
nuestro país, de nuestro comunidad y de nuestro pueblo. 
Está en nuestra mano. Está en nuestro voto.

Uno es lo que demuestra ser
miguel Bailach

PORTAVOz DEL PP EN EL AYUNTAMIENTO DE MASSAMAGRELL

U
na papallona batega les seues ales sobre 
una manifestació a Beijing contra les me-
sures anti Covid i un huracà es desperta a 
Madrid en defensa de la Llei Trans. Com 

ja va indicar Lorenz: prou que s´introduïsca una va-
riable minúscula en el sistema perquè tot canvie. Tot 
està relacionat.

El sistema governamental es fonamenta en 
l’autoritat. Tothom espera de l´autoritat la capaci-
tat de fer-se obeir.

Diuen, per altra banda, que rectificar és de savis; 
però també sabem tots que els savis no estan fets per 
a governar i que quan els savis han arribat a fer-ho, 
ha sigut un desastre. No, el poder del govern ni és 
savi ni és contradictori: quina autoritat se li pot con-
cedir a un govern que hui diu una cosa i després un 
altra? La mateixa oposició criticaria la manca de fer-
mesa, la indecisió, la improvisació… Tota crítica legí-

tima aniria sempre encaminada a restablir la del go-
vern i dels seus governants.

A la Xina, lògicament, la decisió d’acabar amb la 
pandèmia implica confinar indefinidament a la seua 
població, inclús quan es pega foc un edifici i moren 
els seus ocupants perquè els bombers tenien l´ordre 
de no saltar-se l’ordre de confinament. Què passa-
ria si un govern que controla la sisena part de la po-
blació mundial no fora ferm en les seues decisions!

A Espanya s’intenta considerar el mateix des de 
la seua oposició política. Es parla de govern ‘lligas-
sat’ pels seus socis, de govern erràtic, dient una cosa i 
l’altra a continuació. Inclús els socis de coalició consi-
deren que els acords de legislatura s’han de complir 
al peu de la lletra com si eixa literalitat excloguera 
acords, esmenes, propostes alternatives, ampliació 
de terminis o inclús la derogació d’una mala llei. El 
poder no ha sigut ni serà savi.

N’hi ha però una xicoteta variació introduïda al 
sistema. S’anomena individualisme i a cada genera-
ció esta variació es fa més i més determinant sobre 
la cosa pública. A la Xina només sel’s ocorre fer-li 
front amb més repressió... A Espanya, podem dub-
tar dels efectes beneficiosos d´una mesura sobre el 
paper ideal i en la realitat conflictiva.

Rectificar ja no és una qüestió de saviesa si-
nó de coexistència de l´individu aïllat -o del seu 
grup bombolla- i les institucions socials com 
ara els governs que són de i per a totes i tots. 
Es tracta, per tant, d´un art necessari en estos temps, 
el de no tindre tantes línies vermelles ni haver de de-
mostrar poder a base de negar la realitat que cadas-
cú veu. Fer possibles els canvis requerix governants 
que deixen de pensar com individus atrapats en pla-
netaris d´enquestes, congressos, manuals d´estil i al-
tres ombres xineses. 

Ombres xineses
enric palanca

ALCALDE DE LA POBLA DE FARNALS

A
caban de inaugurar la re-
modelación de la Plaza de la 
Reina y aún suenan las pro-
testas por un diseño que, se-

gún parece, no ha convencido a na-
die. Las quejas han sido sobre todo 
por la falta de árboles que den som-
bra. Quejas por parte del comercio 
de la zona, por los vecinos y por toda 
la ciudadanía que se sentía defrauda-
da porque le cambiaban su plaza de 
siempre, aunque no fuera cómoda, 
ni tuviera una sombra aprovechable. 
Ocupada siempre por una parada de 
taxis, los autobuses y un aparcamien-
to en el centro de todo, como princi-
pal protagonista. Pero era la plaza que 
todos conocían y los cambios no se 
aceptan bien, aunque sirvan para me-
jorar. El enfrentamiento político ha si-
do la principal causa de las quejas. En 
general, las personas de izquierdas, 
han sido las más favorables al nuevo 
diseño, y al contrario, los votantes de 
derechas los que más lo han critica-
do. La ideología política, por desgra-
cia, lo empaña todo en nuestras vidas 
y difícilmente podemos ver las cosas 
con objetividad. La reflexión no exis-
te cuando se trata de la postura del 
contrario, por no decir del enemigo. 

He de confesar que yo, votante con-
servador, he asistido al cambio de la 
plaza con desconfianza y mucho es-
cepticismo. Sin oponerme al cambio, 
pero expectante. Una vez termina-
das las obras reconozco que, al me-
nos ahora es una plaza, cosa que an-
tes no lo era. 

La polémica por la falta de arbo-
lado en esta plaza, da un giro de 180 
grados y se pone en contra del nue-
vo diseño para la Plaza del Ayunta-
miento porque tiene demasiados ár-
boles y porque éstos taparán los actos 
de las fiestas falleras y les mascletaes. 
Me pregunto si estas protestas ven-
drán de las mismas personas que en 
la Plaza de la Reina clamaban por lo 
contrario. Lo que queda claro en to-
do esto es que es imposible conten-
tar a todos. Sigue siendo la política 
la que hace tomar posiciones en al-
go que debería ser materia de los ar-
quitectos los que, teniendo en cuen-
ta todos los puntos de vista, diseñen 
el mejor espacio. Imagino que nadie 
quiere hacer las cosas mal para fasti-
diar al otro. ¿Los votantes conserva-
dores (vuelvo a decir, entre los cuales 
me encuentro), piensan que un ayun-
tamiento de derechas lo habría hecho 
mejor? Pues no necesariamente. Lo 
que ocurre es que entonces los que se 
quejarían serían las izquierdas. Que-
da claro que lo difícil, si no imposi-

ble, es hacer las cosas al 
gusto de todos, máxi-
me en una sociedad 
tan dividida como la 

nuestra.

La plaza de 
la Reina

rafa escrig
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L
os partidos políticos se constituyen en tor-
no a unos principios, unos valores y unas lí-
neas políticas de actuación. A partir de aquí 
elaboran sus estrategias para llegar a la ciu-

dadanía. En muchos casos, creando muros de con-
tención respecto a algunas políticas o ideales. En 
otros, conscientemente, generando debate y con-
frontación. Con este pensamiento y con el caldo 
de cultivo generado por los problemas económi-
cos de las familias, la falta de liquidez para inver-
tir de los emprendedores, y con los precios de las 
energías y de los carburantes que ahogan a los au-
tónomos es lógico lo que está ocurriendo: nuestra 
democracia se va tensionando cada vez más y la 
sociedad se polariza hasta límites insostenibles.

Desde luego esta situación me preocupa mu-
cho. Por eso, Ciudadanos (Cs) en Paterna traba-

ja desde la moderación y con el objetivo de li-
mar asperezas y lograr consensos. De hecho, 
recientemente, hemos aprobado los presupues-
tos municipales llegando a acuerdos con el Parti-
do Socialista. Sí, es evidente que no eran nuestros 
presupuestos, está claro que no coincidimos to-
talmente en muchas de las partidas que se apro-
baron; pero yo me pregunto qué es mejor pa-
ra el interés común de la ciudadanía y actúo en 
consecuencia.

De esta manera, Cs valoró si a los paterneros y 
paterneras les interesan más unas cuentas apro-
badas solo por los socialistas o con algunas de 
nuestras medidas. Entre ellas destacan los in-
crementos de las partidas de limpieza, seguri-
dad, desarrollo empresarial, I+D+i, educación in-
fantil y bonificaciones en las plusvalías en caso 

de herencias. No tenemos duda, les benefician 
más unos presupuestos con las medidas impul-
sadas por Cs. 

En este sentido, entiendo que las formaciones 
políticas tenemos estrategias y valores, y que hay 
que seguir unas líneas. Sin embargo, la mayoría 
de las políticas que mejoran la vida de los ciu-
dadanos requieren acuerdos, no confrontación. 

En definitiva, estamos ante un cambio de ciclo. 
Ahora la ciudadanía está mucho más informada 
y cada vez es más exigente. La sociedad nos pide 
que actuemos, no de actores de la farándula pre-
cisamente. Nos exige soluciones a sus problemas, 
que nos pongamos de acuerdo en lo importan-
te. Hemos de tener claro que estamos al servicio 
de la ciudadanía y hemos de responder a sus de-
mandas. La principal, velar por el interés general.

Interés propio vs interés común  
Jorge ibáñez

PORTAVOz, CONCEJAL Y CANDIDATO DE CS PATERNA
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El candidat de compromís a l’alcaldia de Moncada, Álvaro Gonzalvo.  / EPdA

 nM. j. ROS | moncada
L’Assemblea Local de Com-
promís Moncada va escollir 
per unanimitat a Álvaro Gon-
zalvo com el seu candidat a 
l’Alcaldia de Moncada. Gon-
zalvo és graduat en Econo-
mia per la Universitat de Va-
lència i realitza un Màster en 
Dret de l’Empresa i Assesso-
ria Fiscal. Actualment és regi-
dor i portaveu de Compromís 
a l’Ajuntament de Montcada, 
forma part de la Coordina-
dora Nacional de Joves PV – 
Compromís, les joventuts de 
la formació valencianista, i re-
presenta l’Horta Nord al Con-
sell Nacional de Més – Com-
promís.

 �després de la seua 
elecció com a candidat 
de compromís va deixar 
clar que ix a guanyar 
les eleccions de maig de 
2023, creu que és possible 
superar en les urnes un 
pSoe que va estar prop 
d’aconseguir la majoria 
absoluta en els últims co-
micis locals?

 � Jo em presente per a guan-
yar les eleccions i ser l’alcalde 
de tots els moncadins i mon-
cadines. És una qüestió del 

treball que ens avala. El PSOE 
arrastra un desgast i una pèr-
dua de confiança important a 
causa de la mala gestió al llarg 
d’esta legislatura. El poble de 
Moncada està cansat i dema-
na un canvi, els veïns i veïnes 
m’ho transmeten. Compro-
mís ha liderat l’oposició estos 
anys i s’ha erigit com l’única 
alternativa possible davant 
el desgovern que patim. Sí, 
pense que podem guanyar-
les i obtindre l’Alcaldia per a 
transformar Moncada. 

 � paràlisi i falta de ges-
tió…, són algunes de les 
principals crítiques que 
han fet des de compro-
mís al govern d’amparo 
orts, per què creuen que 
s’ha produït aquesta si-
tuació? 

 � Realment no comprenem 
esta postura. Estes crítiques 
no les fa Compromís a soles, 
són el recull de les opinions 
de molta gent diversa que es-
tà esgotada amb este govern. 
Desgraciadament, s’han dedi-
cat a mantindre’s en el poder 
i no a governar el poble ade-
quadament. Les prioritats po-
lítiques d’Amparo Orts són al-

tres, les festes i eixir bé en les 
fotos, no solucionar proble-
mes tan crítics de la nostra 
ciutat com la neteja, la reco-
llida de residus, el manteni-
ment de parcs i jardins… Són 
moltes les subvencions que 
s’han hagut de tornar o s’han 
perdut per esta paràlisi i des-
interés. Governar Moncada 
és una cosa molt seriosa, no 
tot és festa, i la falta de madu-
resa política ha sigut lamen-
tablement una característica 
habitual del PSOE. 

 �Quines serien per a 
vosté les altres qües-
tions en les quals el go-
vern actual no ha estat 
a l’altura?

 � No només les qüestions ur-
gents que, lamentablement 
amb el govern del PSOE s’han 
cronificat, sinó que a la nos-
tra ciutat hem patit una reta-
llada important pel que fa a 
serveis municipals: hem es-
tat quasi un any i mig sense 
cine municipal, el bar dels ju-
bilats i del poliesportiu, de 
concessió municipal, es tro-
ben tancats, la programació 
cultural a Moncada ha brillat 
per la seua absència, les aju-
des a les persones joves s’han 
vist eliminades, no hi ha in-
versions, falten infraestruc-
tures essencials que altres 
pobles tenen, no s’han exe-
cutat a penes els fons que la 
Conselleria d’Educació ha fet 
aplegar a Moncada per a re-
habilitar centres educatius, 
no s’han preocupat ni ocu-
pat pel nostre patrimoni his-
tòric, i un llarg etcètera que 
hem denunciat al llarg d’estos 
anys. Moncada, com déiem 
abans, es troba en una situa-
ció de paràlisi permanent 

que va quedar demostrada 
des del mateix inici de legis-
latura amb la falta d’ambició 
contínua del govern local.

 � Si haguera de destacar 
una cosa positiva de la 
gestió del pSoe a mon-
cada, què seria? 

 � Evidentment, no tot el que 
ha fet el govern municipal 
és negatiu. Només faltaria! 
Crec que han sigut capaços 
d’aïllar-se de les crítiques i de 
les denúncies de la ciutada-
nia i fer la seua pròpia polí-
tica. Per al PSOE pot ser una 
cosa positiva, però ha sigut 
profundament perjudicial 
per als moncadins i monca-
dines. Han tingut l’habilitat 
de no afrontar de cara la la-
mentable situació en què es 
troba el poble.

 �Què ha aprés  en 
a q u e s t s  a n y s  e n 
l’oposició?

 �He fet tota una carrera en 
gestió de l’administració pú-
blica, he aprés que escoltant 
i dialogant, arribant a acords 
i negociant, és com millor es 
poden aconseguir les coses, 
he aprés que fer oposició no 

▶ EL CANdIdAT A LA ALCALdIA dE MONCAdA, 
ÁLvARO GONzALvO, CONSIdERA quE EL PSOE 
S’hA dEdICAT A MANTINdRE’S EN EL POdER I NO A 
GOvERNAR EL POBLE AdECuAdAMENT 

ÁLVaro GonzaLVo CANdIdAT dE COMPROMÍS A L’ALCALdIA dE MONCAdA

Vull construir una 
ciutat que cuida 
els seus barris, que 
es preocupa pels 
seus ciutadans, que 
disfruta de les seues 
tradicions que té 
ambició d’anar a 
mes i vol millorar 
permanentment”

‘

és només criticar al govern, 
sinó fer-ho posant damunt de 
la taula les teues propostes. 
He comprovat que el que es-
pera de nosaltres la ciutada-
nia és que siguem la solució i 
no el problema. Hem treba-
llat de valent a peu de carrer, 
amb els veïns i veïnes, per a 
transformar les seues reivin-
dicacions en iniciatives políti-
ques que servisquen per a mi-
llorar les seues vides. Açò per 
a mi és la política útil.

 � en un municipi com 
moncada, és vital el con-
tacte directe i continu 
amb la ciutadania?

 � Per descomptat que sí, és 
fonamental. Encara que Mon-
cada té més de 22.000 habi-
tants, eixa proximitat amb els 
veïns i veïnes mai l’he perdu-
da. Soc una persona molt ac-
cessible i la gent sap que estic 
ací per al que necessiten i per 
al que puga fer per ells. Al cap 
i a la fi, hem sigut elegits per 
representar-los, i açò ho tinc 
molt clar. Quan siga alcalde, 
potenciaré estes relacions de 
proximitat amb el veïnat i les 
associacions dinamitzant els 
consells sectorials de partici-
pació, com el Consell Agrari 
o el Consell de Cultura, i fo-
mentant que la seua veu siga 
rellevant en la presa de deci-
sions. A més, permetré que 
la ciutadania puga parlar als 
plens per preguntar directa-
ment al seu alcalde o als seus 
regidors sobre el que consi-
dere oportú, cosa a la qual 
l’actual alcaldessa s’ha negat 
a pesar que Compromís ho 
va proposar.

 �Quin projecte de ciutat 
ofereix a la ciutadania la 
candidatura que vosté 
encapçala? 

 � Jo vull construir una ciu-
tat que cuida dels seus ba-
rris, que es preocupa pels 
seus ciutadans, que disfruta 
de les seues tradicions, que té 
ambició d’anar a més i vol mi-
llorar permanentment. Una 
ciutat de totes i tots, de futur, 
d’esperances. Vull construir 
eixa Moncada model que és 
referent a la comarca, que 

“Compromís s’ha 
erigit com l’única 
alternativa 
possible davant 
el desgovern que 
patim”
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és pionera en sostenibilitat i 
transició ecològica, que aju-
da amb accions concretes a 
la seua economia local, a la 
seua indústria, a les seues xi-
cotetes i mitjanes empreses 
i al seu comerç de proximi-
tat, claus per a la creació de 
llocs de treball al poble. Em 
deixaré la pell per un muni-
cipi on les persones estiguen 
al centre, amb uns serveis so-
cials que funcionen correc-
tament i amb agilitat, amb 
un urbanisme i una mobili-
tat que faça que les places i 
els carrers siguen per a les 
persones, on es cuide la cul-
tura i la llengua pròpies, així 
com el patrimoni històric lo-
cal, i es fomente la participa-
ció ciutadana.

 � Álvaro Gonzalvo està 
generacionalment més 
pròxim als actuals edils 
del pp, podríem dir que 
la relació és més fluida 
que amb els socialistes?

 � El Partit Popular planteja 
un model de ciutat diame-
tralment oposat al de Com-
promís. Jo entenc Moncada 
com una ciutat oberta, mo-
derna, dinàmica, diversa… 
Jo tinc una visió ampla de 
la societat on cabem totes i 
tots. Generacionalment és 
cert que estic més pròxim als 
actuals edils del PP, però tinc 

una relació igual de fluida 
amb els dos partits, indepen-
dentment de la meua edat. 
Sempre he entés la joventut 
com un atribut positiu, crec 
que la intergeneracionalitat 
suma, i així ho demostren 
diàriament les desenes de 
regidors joves de Compro-
mís evidenciant que estem 
totalment capacitats per go-
vernar i assumir llocs de res-
ponsabilitat.

 � creu que el pp actual 
té poc a vore amb el que 
representava l’exalcalde 
Juan José medina?

 � Els governs de Medina 
han tacat el nom de la nos-
tra ciutat per culpa de la 
seua mala gestió econòmi-
ca i els presumptes casos 
de corrupció. El PP actual 
pot suposar un canvi de ca-
res, però dubte molt seriosa-
ment que també canvien les 
seues maneres de governar.

 � Si les matemàtiques 
els permeten governar 
amb pactes, a quines 
portes cridaria?

 � Compromís farà una cri-
da a totes les formacions po-
lítiques progressistes que 
vulguen construir, i no des-
truir, i que anteposen el bé 
de Moncada per davant de 
qualsevol altre interés per-

sonal. Soc de les persones 
que pel bé comú es capaç de 
cedir, esperant que els altres 
també ho facen, tal com duc 
remarcant tota esta legisla-
tura. Els acords als quals 
hem arribat amb l’equip de 
govern sempre han sigut be-
neficiosos per a la ciutada-
nia, i crec que eixe és el ca-
mí. 

 � com és Álvaro Gon-
zalvo?, es considera una 
persona pròxima, acces-
sible, amb les qualitats 
necessàries per a ges-
tionar una ciutat com 
moncada?

 � Em considere una per-
sona oberta, propera, que 
sempre busca aplegar al 
màxim consens possible, 
que entén la política com 
l’acord i no com la imposi-
ció, pròxim a tots els veïns 
i veïnes, independentment 
de si em voten o no. Crec 
que aporte eixe aire fresc, 
eixa força jove i la capacitat 
de lideratge que tant neces-
sita la política a Moncada.

 � té el suport de la seua 
gent més pròxima?

 � La meua gent i la meua 
família està completament 
bolcada en este pas que he 
donat. A més, tinc a tot el 
partit il·lusionat i implicat 

en la meua candidatura, 
que va ser aprovada per la 
unanimitat de l’Assemblea 
Local. He d’agrair esta con-
fiança que m’han atorgat i 
l’orgull de poder ser el seu 
alcaldable. A més de la gent 
més propera, molts veïns 
i veïnes m’han mostrat el 
seu suport i m’encoratgen 
a continuar el treball iniciat 
en 2019. La ciutadania em 
transmet que vol i que ne-
cessita un canvi real al nos-
tre municipi.

 � Ja ha decidit quines 
qualitats ha de tindre 
l’equip que l’acompanye 
en la llista per a maig de 
2023?

 � La candidatura de Com-
promís Montcada combi-
narà experiència i joventut, 
amb perfils molt diversos, i 
inclourà persones que co-
neixen perfectament ca-
da racó de la nostra ciutat i 
que formen part del nostre 
ric teixit associatiu. Així ma-
teix, comptem amb un gran 
equip capaç d’afrontar la 
gestió d’un ajuntament tan 
exigent com este en qües-
tions tan importants com 
urbanisme, economia, be-
nestar social, transició eco-
lògica, agricultura, cultura, 
joventut… Estem preparats 
per a governar Moncada.

 n REdACCIÓN | paterna
Un salón lleno de represen-
tantes de las más importan-
tes asociaciones de Paterna; 
medios de comunicación y 
personas relevantes del mun-
do cultural y deportivo; así 
como del mundo empresa-
rial, entre los que destacan 
Carmen Serrano, Carlos 
Grande o el empresario y 
presidente de la EGM-Fuente 
del Jarro de Paterna, Santia-
go Salvador, y el gerente de la 
entidad, Joaquín Ballester, 
arroparon a la candidata po-
pular a la Alcaldía de Pater-
na, Sara Palma, en el primer 

coloquio organizado tras su 
nombramiento oficial. 

Palma estuvo acompaña-
da además por miembros de 
su partido como el presidente 
provincial, Vicente Mompó, el 
expresidente de la Generalitat 
Alberto Fabra o el senador Fer-
nando de Rosa. También estuvo 
el primer alcalde popular Pepe 
Romero o el exalcalde Lorenzo 
Agustí, porque “como dice el es-
logan de la campaña ‘No es polí-
tica, es Paterna’ y no es sólo un 
eslogan, es una realidad -afir-
ma la candidata- pues Paterna 
siempre estará por delante de 
todo, incluso el partido”.

paterna

Lleno en el coloquio 
con Sara Palma (PP)

acto organizado en Paterna por el PP. / EPdA
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nes que hagan de Meliana un 
ejemplo de municipio y nos 
sintamos orgullos de nuestro 
pueblo. Como solemos decir: 
‘Meliana sense res, millor que 
els demés’. Un municipio don-
de vuelva la limpieza, la luz, el 
comercio…, en definitiva don-
de las personas estén a gusto 
y vivan en libertad. 

 � ¿Qué balance hace de 
estos cuatro años en la 
oposición a compromís, 
pSoe y unides podem?

 � Verdaderamente la coali-
ción solo existe en papeles, 
porque en la realidad pare-
cen todos afiliados a Compro-
mís. Son decisiones marcadas 
por el partido nacionalista y 
en muchos casos contrarias 
a sus ideas, pero ‘quien paga 
manda’. Esto lo demuestran 
día a día, pero sobre todo en 
los plenos y comisiones, don-
de entre ellos mismos se pre-
guntan cosas públicamente 
de las que ya deberían llevar 
consensuadas. Nuestra opo-
sición ha sido leal, pero firme 
y pongo por ejemplo la épo-
ca de la pandemia y confina-
miento donde el alcalde y su 
equipo de gobierno se quedó 
paralizado, dictando solo ór-
denes que venían de arriba y 
llegaban tarde y mal en lugar 
de ponerse junto a los vecinos. 
Fue el Partido Popular de Me-
liana quien consiguió las pri-
meras 11.000 mascarillas para 
repartir en el municipio, quien 
repartió a los comercios equi-
pos de protección individual 
y quien, además, donamos 
tres meses de nuestros suel-
dos para ayudar al comercio 

local, mientras el equipo de 
gobierno fue siguiendo nues-
tros pasos.

 � ¿cuáles son las princi-
pales críticas que haría al 
gobierno de Josep riera?

 � Falta de empatía por Melia-
na, falta de implicación, pero, 
sobre todo, no contar con los 
vecinos para las decisiones im-
portantes. Han instaurado la 
dictadura de la ideología ba-
rata que no ayuda ni a vecinos 
ni a empresarios, solo perju-
dica. Un ejemplo de ello es la 
imposición del sistema de re-
ciclaje ‘puerta a puerta’, pero 
hay muchos más. Es un equi-
po de gobierno creado a base 
de sueldos y, por lo tanto, so-
lo ha habido un director y los 
demás han sido meros com-
parsas. Esta legislatura se han 
recibido miles de euros en for-
ma de subvenciones y además 
se les ha permitido gastar to-
do el superávit que les dejó 
el gobierno del Partido Popu-
lar. Todo ello más lo que se ha 
ido recaudando, pero aun así 
solo han hecho lo que les de-
jamos empezado, como el pa-
bellón multiusos y obras más 
de ámbito comarcal que no 
es solo para Meliana como el 
centro de día, el centro Labo-
ra, la nueva rotonda de acce-
so a Foios, etc. Han demostra-
do que su voluntad política no 
es mejorar nuestro pueblo, si-
no su ideología por encima de 
las necesidades de los melia-
nenses. 

 � ¿Qué puede ofrecer el 
pp a la ciudadanía para 
mejorar las cosas que, se-

gún ustedes, no funcio-
nan?

 � Lo primero escuchar a la 
ciudadanía, esa es la clave. Y 
acto seguido ponerse a traba-
jar para solucionar sus pro-
blemas. Nuestro programa 
electoral del 2019 está perfec-
tamente vigente y en él nos 
vamos a basar, por supuesto, 
actualizándolo a día de hoy. 
Bajar los impuestos y revisar 
el IBI son algunos de los ejes 
clave. Nuestra mejor carta de 
presentación es que cumpli-
mos lo que prometemos, co-
mo así lo hicimos cuando go-
bernamos. Por tanto, la gente 
puede estar tranquila porque 
estamos preparados y hemos 
demostrado que sabemos tra-
bajar, trabajar y trabajar, pero 
junto y con él pueblo, no a es-
paldas de él.

 � ¿cuáles serían sus prio-
ridades como alcaldesa?

 �Mejorar en todos los aspec-
tos la vida en Meliana, desde 
el primer comercio, hasta la 
última empresa, desde el pri-
mer vecino a aquel que no se 
le atiende adecuadamente en 
su vida. Devolverle la libertad 
al comercio y al vecino, elimi-
nando las imposiciones ideo-
lógicas de forma inmediata. 
Meliana se merece lo mejor, 
pero hay servicios básicos 
muy descuidados como es la 
limpieza, la iluminación que 
afecta a toda la población, el 
asfaltado de las calles, el es-
tacionamiento o la atención a 
nuestros jóvenes y a nuestros 
mayores. También, queremos 
estar al lado de los agriculto-
res y yo, como hija de uno de 

ellos, se a lo que me refiero. 
Nada de pancartas, actos con 
hechos y gestión en cada nece-
sidad que cada sector requiere 
del consistorio. Además, nues-
tros pequeños son el futuro de 
Meliana, por lo que nos centra-
remos en ellos a reforzar e im-
pulsar su nivel educativo y en 
sus familias con la conciliación 
familiar y laboral.

 � el pp encabeza la cam-
paña en contra del nue-
vo sistema de recogida de 
residuos ‘puerta a puer-
ta’, ¿por qué consideran 
un error su implantación?

 � Llevamos 2 años solicitan-
do que se escuche a la ciuda-
danía en algo tan importan-
te como es que cambien sus 
hábitos. Hemos recogido cer-
ca de 3.000 firmas y más de 
1.000 vecinos han asistido a 
las diferentes protestas en-
frente del ayuntamiento en 
contra de este despropósito. El 
gobierno de Compromís, que 
se auto apodaba ‘de las perso-
nas’, ha duplicado el impuesto 
de basuras y como es lógico no 
podemos compartir ese crite-
rio. No estamos en contra del 
sistema en sí, lo que no com-
partimos es cómo se ha puesto 
en marcha. Consideramos que 
hay sistemas diferentes con 
mejor resultado que no hipo-
tecan ni controlan la vida de 
los vecinos, pero el gran error 
del alcalde y gobierno ha sido 
no contar con la opinión de los 
vecinos ni de la oposición an-
tes de imponer este sistema. 
Nos han implantado la dicta-
dura del reciclaje y eso es lo 
que no compartimos desde 
el Partido Popular.  Por culpa 
de esta intransigencia e impo-
sición a 10 años se ha creado 
incluso una asociación vecinal 
para oponerse a este sistema. 
El ‘puerta a puerta’ está pen-
sado para municipios donde 
la densidad de población no 
sea tan alta y las viviendas ma-
yoritariamente, de una planta. 
En los países punteros en reci-
claje como son Austria, Alema-
nia y Suiza este sistema no es 
el predominante.

 � Si esta no es la solución, 
¿qué se podría hacer para 
mejorar el volumen de re-
siduos reciclados?

 � La solución la tienen los ve-
cinos que son los principales 
usuarios, así que si ellos no 
quieren este sistema, volvere-
mos a los contenedores con 
mayor libertad de horario, con 
mayor servicio y mayor com-
promiso por parte de Meliana.

 � ¿Ve posibilidades de re-
cuperar la alcaldía en ma-
yo de 2023?

 � Si, de hecho nuestro lema 
es “Recuperem Meliana”. Tra-
bajamos por un proyecto in-
tegrador para todos sin dife-
rencias sin discriminación, un 
proyecto donde estemos uni-
dos todos como siempre he-
mos estado. 

la candidata del Partido Popular en Meliana, trini Montañana. / EPdA

“El PP devolverá 
la libertad al 
comercio y al 
vecino eliminando 
las imposiciones 
ideológicas”
▶ TRINI MONTAñANA CONSIdERA quE ESTA 
SERÁ uNA dE LAS PRIORIdAdES dEL PARTIdO 
POPuLAR SI ACCEdEN A LA ALCALdíA EN LOS 
COMICIOS dE MAYO dE 2023

trini montañana
CANdIdATA dEL PP EN MELIANA

 nM. j. ROS | meLiana
Trini Montañana encabeza-
rá la lista del Partido Popu-
lar de Meliana para las próxi-
mas elecciones municipales 
de mayo de 2023. Montaña-
na, que es parte de la corpo-
ración del consistorio desde 
2019, posee un perfil poliva-
lente y su trayectoria profesio-
nal se ha centrado tanto en la 
administración pública como 
en la privada. 

 � primera mujer que en-
cabeza la lista del pp en 
meliana, ¿orgullosa?

 � Por supuesto, para mí es un 
honor ser la primera mujer 
que encabeza la lista del PP de 
Meliana. Después de cumplir 
mi sueño que era ser madre, 
el siguiente era, como no, ser 
alcaldesa de mi pueblo, donde 
he nacido, donde he crecido y 
donde vivo. Solo ser candida-
ta, para mí es un gran logro y 
de pensar que estoy a meses 
de poder dirigir el equipo de 
gobierno de mi municipio es 
todo un orgullo.  

 � Su candidatura ha si-
do una de las sorpresas 
de la comarca dado que 
se esperaba una lista con 
su compañero y actual 
portavoz municipal pe-
dro cuesta, ¿es algo que 
ya estaba previsto o ha si-
do una decisión de última 
hora?

 �Ha sido una decisión que 
ya estaba tomada desde que 
iniciamos esta legislatura y 
que nació de él mismo con-
tando con el consenso de to-
dos desde el equipo hasta los 
afiliados. Un acto muy gene-
roso al que le estoy enorme-
mente agradecida porque so-
mos conscientes de que Pedro 
se presentó en la peor época 
del Partido Popular y aun así 
se obtuvieron unos resulta-

dos extraordinarios en Melia-
na. Sabiendo que venían tiem-
pos mejores y podría ganar las 
próximas elecciones, ha deci-
dido mantener su palabra y 
proponerme como candidata. 
Reconozco su valía como per-
sona y compañero, además de 
tener su compromiso de conti-
nuar junto a nosotros.

 � cuando hace cuatro 
años entró en la política 
local, ¿imaginaba que po-
dría acabar liderando este 
proyecto en 2023?

 � No soy una recién llegada, 
ocupé el acta de concejal en 
una legislatura anterior, pero 
tuve que dejarlo por tema la-
boral con el compromiso de 
volver cuando pudiera. Lle-
vo en contacto con la política 
local mucho más, pero en po-
siciones más lejanas para po-
der compatibilizar mi trabajo 
en la administración local. Sin-
ceramente no pensaba acabar 
liderando el proyecto del 2023 
hasta que me lo propuso, por-
que mi antecesor es una per-
sona muy preparada, trabaja-
dor y con muchas ganas, pero 
ha demostrado como ya he co-
mentado antes que es un hom-
bre de palabra y lo que me di-
jo hace 4 años, lo ha cumplido. 
Estoy segura de que, si ha pen-
sado en mí, también es porque 
estoy preparada para afrontar 
este reto.

 � ¿cómo se plantea este 
escenario?

 � Apasionante e ilusionante 
para mí y para quienes me ro-
dean, porque este es un pro-
yecto de todos. Conozco esta 
administración desde dentro, 
he trabajado en ella y el poten-
cial humano de los trabajado-
res de este Ayuntamiento es 
increíble. Conozco los proble-
mas y creo tener las solucio-
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 nM. j. R. | paterna
El Ayuntamiento de Paterna ha 
anunciado la cesión de una par-
cela municipal en el casco ur-
bano a la Asociación de Padres 
de Niños con Cáncer de la Co-
munidad Valenciana (Aspa-
nion) para la construcción de 
una casa asistencial para niños 
y niñas con cáncer y sus fami-
lias. 

Con el objetivo de mejorar su 
calidad de vida, esta residencia 
infantil se ubicará junto al Au-
ditorio Antonio Cabeza, en un 
solar municipal de 749 m2 valo-
rado en 711.550 euros y cuya ce-
sión acaba de completar el con-
sistorio después de modificar 
el Plan General de Ordenación 
Urbana de Paterna haciendo 
compatible el uso dotacional-
educativo con el de asistencial.  

En el acto de presentación, 
estuvieron presentes el alcal-
de Juan Antonio Sagredo, la te-
niente alcalde de Presidencia, 
Eva Pérez, el presidente de As-
panion, Jesús María González 
Marín, la presidenta de Aspa-
nion Paterna, Teresa Caballe-
ro, el presidente de la Asocia-
ción de Amigos del Camino de 
Paterna y también de Corazo-
nes Solidarios, Jesús Fernán-

dez, así como el arquitecto Ja-
vier Barbeta.

El primer edil destacó que 
“este proyecto es ya una reali-
dad y está aprobado por todas 
las administraciones corres-
pondientes”, a la vez que agra-
deció “a todas aquellas perso-
nas que han puesto su granito 
de arena para que este sueño 
se haga realidad”.

La residencia contará con 16 
habitaciones con baño adap-
tado, una planta lúdica y ofici-
nas administrativas, en las que 
se ofrecerá asistencia de todo 
tipo. Su construcción, así co-
mo el mobiliario proyectado, 
se ha presupuestado en cerca 
de 6 millones de euros, que se 
obtendrán a través de una cam-
paña de donaciones y recauda-
ción solidaria.

El presidente de Aspanion, 
Jesús María González, recalcó 
sobre el proyecto que “no pre-
tende ser un hospital, sino una 
casa que permitirá la atención 
domiciliaria a muchas familias 
con niños y/o adolescentes en-
fermos de cáncer, cuya residen-
cia está más lejos de 30km”. 

“La residencia será el alma 
y sede de Aspanion en Pater-
na, que se ha convertido en ca-
pital de la solidaridad con su 

implicación en este proyecto”, 
indicó González Marín, quien 
también comentó  que “la ex-
celente asistencia sanitaria de 
los hospitales de la Comunitat 
Valenciana, que es ya referen-
cia en este campo médico, trae 
hasta nuestro territorio a niños 
y niñas de hasta 20 nacionali-
dades distintas, por este mo-

tivo se hacía patente la necesi-
dad de contar con un edificio 
de este tipo”. En cuanto al em-
plazamiento, Sagredo dijo que 
“una de nuestras prioridades 
era que el edificio estuviera ubi-
cado en el corazón de la ciudad 
para que los niños y niñas, así 
como sus familiares, sintieran 
Paterna como su propia casa”. 

Por su parte el arquitecto Ja-
vier Barbeta adelantó que el 
edificio “tendrá en total seis 
plantas que incluirán sótano, 
planta baja, tres plantas resi-
denciales y ático, y aprovechan-
do además el desnivel existente 
entre las calles Vicente Mortes 
y Antonio Machado, se ubicará 
en las plantas inferiores la sede 

de Aspanion”. En estas depen-
dencias, tal y como detalló el 
presidente de la Asociación de 
Amigos del Camino de Pater-
na, Jesús Fernández, “se ofre-
cerá asistencia psicológica, so-
cial y económica a las familias, 
convirtiendo esta casa en una 
instalación pionera en toda Es-
paña”.

paterna

Presentación del acuerdo de cesión de la parcela en Paterna. / EPdA

Aspanion tendrá 
en Paterna 
una residencia 
pionera en 
España para 
niños con cáncer
▶ EL AYuNTAMIENTO CEdE uN SOLAR 
MuNICIPAL dE 749 M2 Y vALORAdO EN MÁS dE 
700.000 EuROS quE ESTÁ uBICAdO juNTO AL 
AudITORIO ANTONIO CABEzA

aspanion es la asociación de Padres de niños con cáncer de la comunidad Valenciana, creada en 1985 
por las propias familias afectadas. su objetivo es garantizar la mejor calidad de vida a los niños y ado-
lescentes con cáncer y a sus familias a través de: apoyo psicológico, social y económico, convivencia y 
respiro familiar, cooperación social y voluntariado, prevención e inserción social e investigación.
información y difusión, apoyo psicosocial en enfermedad avanzada. los padres y madres son parte ac-
tiva en el proceso de curación de sus hijos, por eso, el máximo órgano de gobierno de la asociación es-
tá compuesto por padres y madres afectados, que trabajan de manera voluntaria. El objetivo es mejo-
rar la calidad de vida de los niños y adolescentes con cáncer de la comunidad Valenciana, de manera 
activa, interviniendo directamente en el proceso de la enfermedad, tratando de minimizar los efectos 
negativos que el cáncer tiene en la vida familiar, escolar y social del niño y de todo su entorno y partici-
pando como usuarios afectados en todos aquellos foros en los que el colectivo deba tener voz. En aspa-
nion ofrecen atención psicológica y social para conseguir niveles dignos de calidad de vida de ellos y sus 
familias, disminuir los problemas paralelos a la enfermedad y conseguir la reincorporación a la socie-
dad en condiciones de igualdad. Desde su creación en 1985 aspanion ha recorrido un largo camino, pero 
su objetivo siempre ha sido estar al lado de las familias que tienen o han tenido un hijo con cáncer.  Des-
de sus sedes de Valencia y de alicante atienden una media de 130-140 casos nuevos anuales de menores 
con edades comprendidas entre los 0 y los 18 años, diagnosticados y tratados en una de las tres Unida-
des de Referencia de Oncología Pediátrica de la comunidad Valenciana.

¿Qué es Aspanion?
hiStoriA
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 n REdACCIÓ | foioS
El municipi de Foios comp-
tarà amb quatre agents més 
en la plantilla de la Policia 
Local, tres per torn lliure i un 
per mobilitat, després de la 
segona prova, consistent en 
un cas pràctic, celebrada la 
setmana passada dins del 
procés de provisió, segons 
van informar fonts munici-
pals.

“Després d’un temps sense 
realitzar-se processos selec-
tius per a agents de Policia 

Local, en breu consolida-
rem quatre places, que se-
ran efectives en els pròxims 
mesos”, s’ha felicitat Sergio 
Lasheras, cap de Policia Lo-
cal de Foios.

Per part seua, l’alcalde de 
la població de Foios, Ser-
gi Ruiz, ha destacat la im-
portància d’aquestes opo-
sicions, perquè “donaran 
estabilitat a la plantilla, mi-
lloraran les condicions amb 
què els agents porten a ter-
me el seu treball i es refor-
çarà la seguretat en el mu-
nicipi” i ha recordat que “era 
un procés molt necessari, 
que segueix la nostra con-
vicció de dotar de més efec-
tius policials al servei de la 
ciutadania després de diver-
sos anys”.

foioS

Foios trau quatre 
places d’agent de 
Policia Local

▶ EL PROCÉS SELECTIu hA 
SIGuT PER A TRES PLACES 
dE TORN LLIuRE I uNA 
PER MOBILITAT

Procés de selecció dels nous agents. / EPdA

 n REdACCIÓ | aLBoraia
Alboraia es va convertir en el 
punt clau del sector agrícola 
valencià durant el XV Con-
grés que ha celebrat La Unió 
de Llauradors i Ramaders de 
la Comunitat Valenciana. La 
trobada es va dur a terme a 
l’Hotel Olympia i va reunir a 
més de 200 persones delega-
des del citat sector proce-
dents de tota l’autonomia. 
L’objectiu buscava debatre i 
aprovar la política agrària 
que marcarà les directrius bà-
siques de l’organització per 
als pròxims anys i adaptar els 
estatuts a la nova realitat del 
sector. A més, s’ha revalidat a 
Carlos Peris com a secretari 
general de l’associació.

L’alcalde d’Alboraia, Miguel 
Chavarría, va participar en 

la trobada destacant l’horta 
com a part del futur del muni-
cipi: “Treballem per a assegu-
rar el futur del nostre poble, 
sempre prenent decisions be-
neficioses per a tots i totes en 
una convivència que no abu-
se del territori i que respecte 
l’horta periurbana que ens 
caracteritza, conservant-la i 
mantenint-la productiva”.

Durant el transcurs del cap 
de setmana van acudir im-
portants personalitats polí-
tiques com Ximo Puig, pre-
sident de la Generalitat, o 
Pilar Bernabé, delegada del 
Govern. Raquel Casares, re-
gidora de Defensa de l’Horta 
i Foment de l’Activitat Agríco-
la, també va estar present en 
el XV Congrés de La Unió de 
Llauradors i Ramaders.

Alboraia, epicentre 
del sector agrícola 
valencià 

aLBoraia

 n REdACCIÓ | aLfara
L’Ajuntament d’Alfara del Pa-
triarca ha celebrat el seu Dia 
de la Infància amb activitats 
lúdiques per a tots els xiquets 
i xiquetes de la població. La 
regidoria d’Educació amb el 
Consell de la Infància i Ado-
lescència d’Alfara del Patriar-
ca organitzà una jornada fes-
t iva i  reivindic ativa el 
dissabte 19 de novembre a les 
portes del consistori i als ca-
rrers i espais del voltant.

Hi hagué un especta-
cle de circ, rocòdrom, tiro-
lina gegant, funball, tir amb 
arc, tallers de ioga i art, pin-
tacares, creació d’un tòtem, 
taller de circ, taller de drets 
de la infància i adolescència, 
així com un esmorzar amb 
la col·laboració dels Juniors 
d’Alfara i la Falla La Unió. Al 
Castell també es pogué con-
templar una exposició sobre 
els drets i deures de la infàn-
cia realitzada per les dues es-

coles de la població, el CEIP 
Doctora Anna Lluch, que fe-
ren un vídeo i un quadre, i el 
CE Ramón y Cajal, amb una 
pancarta de gran format.

 La jornada fou inaugurada 
per Marisa Almodóvar, alcal-
dessa, Jaume Martínez, regi-
dor d’Educació, i els mem-
bres del Consell de la Infància 

i Adolescència. En aquest ac-
te Almodóvar recordà els 
principals drets de la infàn-
cia: el dret a una vida digna 
i un entorn saludable, el dret 
a viure amb la seua família, el 
dret a una educació de quali-
tat, el dret a participar en la 
vida social, política i cultural, 
el dret a protecció, i el dret a 
rebre informació adequada. 
Martínez, per la seua part, rei-
vindicà l’ús dels carrers i es-
pais públics per part dels xi-
quets i xiquetes.

Cada any, el 20 de novem-
bre, coincidint amb el Dia 
Universal dels Infants, es re-
corda i reivindica que els xi-
quets i xiquetes són persones 
amb drets reconeguts que cal 
preservar i garantir per part 
dels adults i de les institu-
cions que en tenen cura. És 
també un dia per fomentar el 
benestar dels infants de tot el 
món i per impulsar la defen-
sa del dret dels més menuts.

aLfara deL patriarca

Alfara reivindica amb activitats 
lúdiques els drets de la Infància 

Dia de la infància. / EPdA

 nM. j. ROS | VinaLeSa
Gràcies al romanent de treso-
reria de l’Ajuntament de Vina-
lesa, s’està duent a terme una 
reforma en la zona del polies-
portiu que compta amb una 
inversió de 124.615 euros. Per 
a millorar la pista coberta de 
bàsquet i els seus voltants 
s’han destinat 45.000 euros 
mentre que 35.000 euros 
s’empraran a polir i arreglar 
les clivelles en la mateixa pis-
ta de bàsquet. Així mateix, els 
44.000 restants s’estan inver-
tint en la creació d’un clos 
que separarà les instal·lacions 
e sp o r t ive s  d e  l a  z o n a 
d’aparcament i un accés late-
ral per a vehicles mantenint 
la porta principal com a en-
trada per als vianants.

Les tasques de manteni-
ment en la pista coberta de 
bàsquet consistixen majori-
tàriament a pintar l’estructura 
completa d’aquesta pista, així 

com el sòl d’aquesta. La pin-
tura emprada per al sòl serà 
antilliscant per a evitar pro-
blemes durant els partits i en-
trenaments, així com resis-
tent i compatible amb el club 
de patinatge.

La zona esportiva s’està aï-
llant amb un clos de les zo-
nes de bar i estacionament. El 
pàrquing del poliesportiu es 
deixarà obert les 24h perquè 

siga tant d’ús dels usuaris del 
poliesportiu com dels veïns 
per a poder aparcar.

Per a major seguretat dels 
usuaris del poliesportiu, 
s’està condicionant una por-
ta lateral per a l’accés de ve-
hicles, deixant la porta prin-
cipal com a accés únicament 
de vianants. El nou accés do-
narà a l’Av. Manuel Sanchis 
Guarner. 

VinaLeSa

Vinalesa reforma la zona del 
poliesportiu amb 124.000 €

Obres a la zona del poliesportiu. / EPdA

 n REdACCIÓ | rafeLBunyoL
L’Espai Jove de l’Ajuntament 
de Rafelbunyol ha repartit 
per les instal·lacions munici-
pals el seu primer butlletí in-
formatiu. En ell, recull diver-
sos articles en els quals 
mostren les principals activi-
tats promogudes per la regi-
doria de Joventut durant els 
últims mesos.

Un butlletí que es preveu 
tinga una periodicitat semes-
tral amb el qual es pretén fo-
mentar la participació i visi-
bilització de la joventut local.

“Volem acostar la veu de la 
joventut a tota la ciutadania, 
donant cobertura a les acti-
vitats que es dinamitzen des 
de l’Espai Jove. És una mane-
ra que les i els joves siguen 
protagonistes, posant el cen-

tre de les mirades en les seues 
iniciatives i inquietuds”, asse-
gura Fran López, alcalde de 
Rafelbunyol.

“Amb aquesta iniciativa vo-
lem fomentar la participació 
i assistència de la població 
jove al nostre Espai. Des de 
la seua creació la programa-
ció d’aquesta àrea no ha pa-
rat d’incrementar-se, s’han 
creat grups de treball molt 
fanfarrons, relacions perso-
nals i una comunicació molt 
fluida amb les dinamitzado-
res juvenils. Un espai que no 
para de créixer, però que en-
cara és un gran desconegut 
per a molts veïns i veïnes. 
Aquest butlletí ajudarà a am-
pliar el nostre radi d’acció”, 
afirma Rosa Azor, regidora de 
Joventut.

rafeLBunyoL

rafelbunyol 
publica el seu 
primer butlletí jove 

Primer butlletí jove publicat per l’ajuntament. / EPdA

assistents al congrés de la Unió. / EPdA
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 n REdACCIÓN | paterna
La Entidad de Gestión y Mo-
dernización Fuente del Jarro 
de Paterna, en representa-
ción de sus más de 450 em-
presas, lamenta la falta de ga-
rantías del Ministerio de 
Transportes en relación con 
las múltiples dudas y adver-
tencias presentadas, desde 
hace años, por las carencias 
y posibles problemas del ac-
tual proyecto de ampliación 
del bypass, que lleva por 
nombre ‘Mejoras funciona-
les y de seguridad vial y me-
didas de integración ambien-
tal de la autovía A-7’, a su 
paso por Paterna.

En marzo de 2021 se pro-
dujo el último encuentro en-
tre la entidad empresarial y 
Subdelegación del Gobierno, 
mediante una reunión en la 
que se mostró, una vez más, 
la preocupación por la afec-
tación de empresas lindan-
tes con la A7.  Junto al miedo 

a la expropiación de parcelas 
con actividad empresarial, se 
advirtió que la ampliación de 
6 a 12 carriles por el lado de 

Fuente del Jarro puede pro-
vocar problemas de aumen-
to de la inundabilidad que 
afectarían a toda el área em-

presarial, al impermeabilizar 
el barranc Travessat. Esta si-
tuación de futuro incierto ya 
está provocando que algu-

nas inversiones privadas en 
Fuente del Jarro hayan que-
dado paralizadas o incluso 
canceladas, lo que afecta a 
su competitividad y a la crea-
ción de empleo. Todo ello sin 
que dicha ampliación inclu-
ya ninguna mejora para la 
accesibilidad al área empre-
sarial desde esta infraestruc-
tura vial. 

compromiSo
Desde Subdelegación del 
Gobierno en la Comunitat 
se comprometieron enton-
ces  a estudiar opciones “pa-
ra que la afectación sea lo 
menos posible”, instando a 
los representantes de la EGM 
Fuente del Jarro a “mantener 
una nueva reunión en unos 
meses”. 

Transcurridos 20 meses 
desde aquella reunión, y tras 
un mínimo contacto telefó-
nico en marzo de este año a 
instancias de la EGM, en el 

paterna

▶ LA EGM RECuERdA quE EL MINISTERIO SE COMPROMETIÓ A ESTudIAR quE “LA AFECTACIÓN A LAS EMPRESAS FuERA LA MENOS POSIBLE” 

la autopista a7 a su paso por la localidad de Paterna. / EPdA

Fuente del Jarro lamenta el silencio 
sobre la ampliación del bypass

que desde Demarcación de 
Carreteras se pidió algo más 
de tiempo, se sigue esperan-
do una comunicación por 
parte de las administracio-
nes responsables que ofrez-
ca garantías y certezas para 
las empresas de Fuente del 
Jarro con relación a los pro-
blemas señalados.

Desde la Entidad de Ges-
tión y Modernización Fuen-
te del Jarro se recuerda que 
“no estamos en contra de la 
ampliación del bypass, pero 
sí del actual proyecto, que 
puede ser lesivo contra los 
intereses de nuestras empre-
sas por lo que ya presenta-
mos alegaciones en abril de 
2014, siendo completamen-
te ignoradas. Pasan los años 
y queremos confiar en la pa-
labra de que se van a evitar 
estos problemas, pero en pa-
ralelo vemos que el proyec-
to sigue adelante, sin tener 
en cuenta nuestras adverten-
cias y temores”. 

Desde la Entidad de este 
área empresarial de la ciu-
dad de Paterna añaden al 
respecto que “trabajamos 
para solucionar problemas 
a nuestras empresas y sólo 
pedimos que las actuaciones 
que se desarrollen en nues-
tro entorno, si no las solucio-
nan, al menos no provoquen 
un mayor agravamiento”.
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 n REdACCIÓN | BonrepòS
El Ayuntamiento de Bonre-
pòs i Mirambell ha abierto ya 
a la ciudadanía el primer 
Plan de Infancia y Adolescen-
cia del municipio con el ob-
jetivo de obtener opiniones, 
sugerencias y propuestas de 
mejora que permitan al mu-
nicipio avanzar en las activi-
dades de interés general y 
servicios.
En este proceso de apertura 
podrán participar la ciuda-
danía en general, estudiantes 
y profesorado, asociaciones 
y personal técnico y políti-
co del Ayuntamiento, entre 
otros grupos de interés.

Las personas interesadas 
en participar en la encuesta 
pueden hacerlo de forma on-
line o acercándose al Ayunta-
miento en horario de oficina 
para rellenar la encuesta en 
papel hasta el viernes 9 de 
diciembre.

Entre las líneas estratégi-
cas del Plan destacan el de-
sarrollo de una educación 
inclusiva, equitativa y de ca-
lidad; el fomento de la par-
ticipación ciudadana, pro-
moción y protección de los 
derechos de la infancia y 
adolescencia; la promoción 
y prevención de la salud y 
bienestar emocional; el im-
pulso de la cultura, el depor-
te, el ocio y el tiempo libre; 
la potenciación de la movi-
lidad sostenible, la sensibili-
dad medioambiental y el en-
torno urbano amigable con 

la infancia; la protección so-
cial de la familia, la educa-
ción en igualdad, intercultu-
ralidad e inclusión social; la  
prevención de la violencia se-
xual; y la educación en el uso 
de redes sociales, nuevas tec-
nologías e internet.

Dentro de cada una de es-
tas ocho líneas estratégicas 
se han planteado diversas ac-

ciones que se llevarán a cabo 
en los próximos años, como 
talleres de sensibilización, la 
adecuación de las zonas mu-
nicipales de parques e ins-
talaciones deportivas a las 
necesidades de la infancia y 
adolescencia, la habilitación 
de un “Espai Jove” en el mu-
nicipio o la implantación de 
protocolos y campañas re-

lacionados con los diferen-
tes temas.

La concejala de Juventud, 
Irene Martínez, ha remarca-
do: “se trata de un proyecto 
que este equipo de gobierno 
lleva trabajando durante mu-
cho tiempo, en el que se quie-
re involucrar a niños, niñas y 
adolescentes en las políticas 
municipales para que pue-
dan formar parte de las deci-
siones que se toma”.

“Para nosotros es muy im-
portante el presente y su for-
mación futura, por ejemplo 
su educación inclusiva, equi-
tativa y de calidad”, ha con-
cluido.

Por su parte, la alcalde-
sa  de Bonrepò i Mirambell, 
Raquel Ramiro, ha declara-
do que están “muy conten-
tos de continuar avanzando 
en este proyecto que inicia-
mos en el año 2015”.

“El Plan es un paso más 
para la creación del Consejo 
de la infancia y la adolescen-
cia de Bonrepòs i Mirambell, 
puesto que nuestro propósi-
to es dar voz a los niños, niñas 
y adolescentes haciéndoles 
partícipes en las decisiones 
municipales que les afecten”, 
ha añadido Ramiro.

El Plan de Infancia y Ado-
lescencia ha sido financiado 
por la Conselleria de Igual-
dad y Políticas Inclusivas de 
la Generalitat Valenciana a 
través del Programa ‘Subven-
ción para los Derechos de la 
Infancia’.

BonrepòS i miramBeLL

Bonrepòs abre el proceso de su 
Plan de infancia y Adolescencia
▶ LA CIudAdANíA POdRÁ PARTICIPAR RELLENANdO uNA ENCuESTA hASTA EL 9 dE dICIEMBRE

cartel de la convocatoria. / EPdA

 n REdACCIÓN | moncada
El salón de plenos del Ayun-
tamiento de Moncada fue el 
escenario para la puesta de 
largo del XXVI Torneo Miguel 
Tendillo, edición que al igual 
que el Mundial de Fútbol se 
disputa por primera vez en 
un mes de diciembre en la an-
tesala del invierno.

La alcaldesa Amparo Orts 
inició su intervención recor-
dando que “se cumplen cua-
renta años del Mundial del 
82, que se jugaba en España 
y donde el jugador más joven 
de aquella selección era pre-
cisamente Miguel Tendillo, 
una joven promesa que venía 
de jugar la Eurocopa de Ita-
lia 1980 y que era de Monca-
da”. Orts concluyó destacan-
do que Tendillo llevó siempre 
con orgullo el nombre de la 

ciudad por todo el mundo. El 
actual embajador del Valen-
cia CF, recordó anécdotas vi-
vidas en sus 27 veces como in-
ternacional con la selección 
española e invitó a todos los 
asistentes a disfrutar de una 
gran competición.

El torneo Miguel Tendillo 
se disputará en el polidepor-
tivo David Casinos la sema-
na del 5 al 11 de diciembre y 
contará con la participación 
de los equipos: Valencia CF, 
CF San José, Torrent CF, UD 
Levante, Villareal CF, Utiel 
CD, UE Rocafort, UE Alzira, 
CD Castellón y el anfitrión At. 
Moncadense.

El acto contó también con 
la presencia el presidente de 
la Federación de Fútbol de la 
CV, Salvador Gomar; el con-
cejal de deportes, Martin Pé-
rez; Paco Fenollosa; el direc-
tor del torneo, Paco Marí así 
como representantes de clu-
bes participantes acudieron 
al acto. 

moncada

El torneo de fútbol 
Miguel tendillo 
celebra su XVi edición 
▶ dIEz EquIPOS SE 
dAN CITA dEL 5 AL 11 dE 
dICIEMBRE EN MONCAdA

acto de puesta de largo del torneo. / EPdA

 n REdACCIÓN | aLmàSSera
Labora, Servicio Valenciano 
de Empleo y Formación, ha 
adquirido recientemente un 
edificio en Almàssera con vis-
tas a poner en marcha un 
centro de formación Labora 
Formació que dé servicio a 
desempleados de l’Horta 
Nord. Entre las principales 
funciones de estos centros 
destacan impartir una oferta 
formativa enmarcada en el 
Catálogo de Especialidades 
Formativas de la Formación 
Profesional para el Empleo, 
en especial acciones formati-
vas conducentes a certifica-
dos de profesionalidad, así 
como otras ofertas formati-
vas, determinadas por Labo-

ra, para dar respuesta a las 
demandas de la comarca.

En la actualidad se está 
adecuando el centro, que 
cuenta con una superficie 
construida de 2.361 metros 
cuadrados y podría llegar a 
albergar 600 plazas, dotado 
con las instalaciones y equi-
pamientos necesarios para 
impartir formación ocupa-
cional. La voluntad del Ayun-
tamiento de Almàssera y de 
Labora es establecer fórmu-
las de colaboración para que 
la ciudadanía y las empresas 
del municipio y de la comar-
ca puedan beneficiarse de es-
te importante recurso con el 
objetivo de adaptar su acti-
vidad a las necesidades del 

tejido productivo de l’Horta 
Nord.

Los cursos de Labora están 
adaptados a las necesidades 
de cada área de la Comuni-
dad Valenciana, conectando 
con su estrategia Avalem Te-
rritori. Así, se están analizan-
do las áreas productivas más 
destacadas de cada comarca, 
con el objetivo de crear itine-
rarios formativos para ofre-
cer a las personas paradas la 
posibilidad de encontrar tra-
bajo, con una perspectiva de 
proximidad geográfica.

Además, otro de los prin-
cipales objetivos de Labora 
es detectar nuevos nichos de 
empleo para el futuro, pro-
gramando diferentes accio-

nes formativas para cada 
uno. Por eso, se ha valido tan-
to de diferentes herramien-
tas de diagnóstico como del 
apoyo de diferentes agentes 
institucionales y socioeconó-
micos. Con esto, se buscan 
unos estándares de calidad, 
innovación, inclusión, adap-
tabilidad y empleabilidad en 
todos los cursos ofrecidos se-
gundos la realidad del mer-
cado laboral valenciano y las 
necesidades específicas de 
los diferentes territorios, así 
como de sus respectivas po-
blaciones.

Los concejales Joan-Carles 
Jover y Aitor Ramón han des-
tacado “la oportunidad que 
tiene Almàssera de convertir-

aLmàSSera

Almàssera pondrá en marcha un centro 
de formación para desempleados

Reunión con los responsables de labora. / EPdA

se en referente comarcal pa-
ra la formación de personas 
demandantes”, lo que consti-
tuye un “importante recurso 
para las personas que buscan 
reorientar su carrera profe-
sional a través de la forma-
ción”.

Por su parte el alcalde de 
Almàssera, Ramón Pucha-

des, ha remarcado “el com-
promiso de la Generalitat Va-
lenciana con la localidad de 
Almàssera con una impor-
tante inversión que reper-
cutirá directamente en los 
ciudadanos que más nece-
sidades tienen y más en un 
contexto de dificultades co-
mo el actual”. 
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 nM. j. R. | BurJaSSot
La casa de cultura de Burjas-
sot albergó una jornada dedi-
cada íntegramente al agua 
que buscaba dar cuenta de la 
tecnología de vanguardia, la 
digitalización y las herra-
mientas que se emplean pa-
ra asegurar una gestión sos-
tenible. El caso de éxito de 
Burjassot ha promovido que 
sea este municipio que aco-
giese este encuentro que con-
tó con la presencia de exper-
tos de las dos universidades 
valencianas y de la compañía 
Global Omnium.

 Carlos Rodríguez Bielsa, vi-
cepresidente de la Diputació 
de València y alcalde de Mis-
lata, junto con el CEO de Glo-
bal Omnium, Dionisio García 
Comín, inauguraron la jorna-
da, mientras que el alcalde 
del municipio anfitrión, Rafa 
García, puso el punto y final 
calificándola de “muy intere-
sante por el alto nivel de los 

ponentes que han participa-
do” y, al tiempo, agradeció la 
presencia de numerosos al-
caldes y alcaldesas vecinos. 

“La sequía es un problema 
de primera magnitud y te-
nemos la obligación de asu-
mir este compromiso. En el 

caso de Burjassot, la verdad 
es que no hemos tenido nin-
guna queja vecinal en cuan-
to a la implantación de esta 

tecnología, de manera que 
agradecemos especialmen-
te a Global Omnium su tra-
bajo”, dijo.

 Por su parte, Carlos Ro-
dríguez Bielsa aseguró que 
la Diputació de València está 
comprometida con el cumpli-
miento de los ODS que marca 
la agenda 2030 y en especial 
en materia de agua donde se 
debe tener en cuenta la eco-
nomía del ciclo del agua de 
no gastar más de la que se tie-
ne. “Las administraciones te-
nemos que esforzarnos para 
garantizar el acceso a un bien 
básico y la herramienta per-
fecta es la digitalización para 
hacer que el agua tenga un 
futuro sostenible y eficiente”.

 María Silvestre, de Global 
Omnium, fue la primera en 
intervenir para dar cuenta de 
todas las inversiones, mejo-
ras y herramientas tecnoló-
gicas de las que dispone Bur-
jassot y que lo sitúan como 

BurJaSSot

▶ EN uNAS jORNAdAS SE dA CuENTA dE LA TECNOLOGíA dE vANGuARdIA, LA dIGITALIzACIÓN Y LAS hERRAMIENTAS uTILIzAdAS

Participantes en la jornada celebrada en el municipio de Burjassot. / EPdA

Burjassot, uno de los municipios 
donde mejor se gestiona el agua

uno de los municipios don-
de mejor se gestiona el agua, 
con niveles de rendimiento 
hidráulico -esto es, con me-
nor cantidad de pérdidas o 
fugas de agua- de un 84 por 
ciento. “Para Global Omnium, 
siempre ha sido una obliga-
ción moral trabajar para au-
mentar los rendimientos hi-
dráulicos cuando nadie se 
preocupaba por estos aspec-
tos. Ahora, para quienes han 
hecho los deberes: inversión, 
sectorización y digitalización 
-como es el caso de Burjassot-  
es una oportunidad porque 
muchas subvenciones van 
atadas a estos índices y en el 
futuro será sin duda una obli-
gación”, ha puntualizado Sil-
vestre.

 En Burjassot se ha inver-
tido de manera continuada 
durante los últimos años, se 
ha sectorizado el conjunto 
de la red -esto es, dividir el 
municipio en pequeñas re-
des autónomas para detec-
tar problemas de forma ágil 
y actuar sobre ellos- y desde, 
2020, el sistema está digita-
lizado. Con todo, “la gestión 
del agua urbana es eficiente 
y sostenible”. Burjassot dis-
pone de más de 90 kilóme-
tros de tuberías, se sirve agua 
a más de 20.000 abonados y 
dispone de las mejores herra-
mientas tecnológicas.

  nM. j. ROS | BurJaSSot
La Protectora de Animales de 
Burjassot (SPAB) ha lanzado 
su particular campaña ‘Espe-
cial Navidad’, que no anima 
precisamente a las compras, 
sino a la concienciación ciu-
dadana en materia de tenen-
cia responsable de animales.  
Ante las inminentes fiestas 
navideñas y la consecuente 
oleada de regalos, la Protec-
tora de Animales de Burjas-
sot quiere recordar que los 
animales no son en ningún 
caso que se puedan regalar a 

la ligera. “Si quieres un perro 
o un gato pero no vas a po-
derte hacerte cargo de él, me-
jor compra o regala un pelu-
che. Un animal requiere de 
responsabilidad y compro-
miso durante toda su vida”, 
sostienen desde la entidad. 

Con este contundente re-
flexión, la SPAB quiere con-
cienciar a la ciudadanía a 
la hora de pararse mucho 
a pensar  en si, a la hora de 
adquirir un animal, se pre-
cisa de la responsabilidad, el 
tiempo, el compromiso e in-

cluso la disponibilidad eco-
nómica como para hacerse 
cargo de éste desde que en-
tra en casa hasta que muere. 

De lo contrario, si se ad-
quiere un animal solo por 
impulso o por ganas o por 
querer agradar con un rega-
lo, y no hay una responsabi-
lidad real detrás, este “regalo 
ocasional” acaba engrosando 
el número de animales aban-
donados en las calles.

Por otra parte, la Protecto-
ra de Animales de Burjassot 
(SPAB) recuerda que, fren-

La SPAB recuerda que los animales no son 
juguetes de cara a la campaña de Navidad

BurJaSSot

te a la compra de mascotas, 
la ciudadanía debería optar 
siempre por la adopción ya 
que las protectoras de ani-
males y refugios están a re-

bosar de animales que han 
sido abandonados por sus 
dueños, añaden desde esta 
entidad de la localidad de 
Burjassot.

Un gato para adoptar. / EPdA
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 nM. j. R. | La poBLa
La ultima setmana del mes de 
novembre van concloure els 
treballs de renovació del tram 
final del Camí Cantarrana al 
terme municipal de La Pobla 
de Farnals.

Els treballs han consistit en 
un nou terraplenat del camí 
de terra preexistent amb un 
cost de 10.440 euros a càrrec 
de les subvencions del Con-
sell de l’Horta depenent de 
la Generalitat Valenciana. Un 
dels requisits de la convoca-
tòria era no alterar la forma 
anterior per a que estiguera 
en consonància amb la Llei de 
Protecció de l’Horta. 

Amb este treball, el muni-
cipi suma una altra actuació 
rural més a la llista de camins 
que durant estos anys s’han 
condicionat, a saber del Camí 
del Molí, Camí del Roll, mig 
Camí Travesser i Camí del Co-
rralet. 

Al respecte, Enric Palanca, 
alcalde de La Pobla de Far-
nals, assenyalava que “ben se-

gur que moltes persones no 
sabran ni on estan estos cam-
ins. És una evidència més de la 
pèrdua progressiva de la im-
portància social i econòmica 
de l’agricultura al nostre mu-
nicipi. Estes obres realment 
són molt significatives no en 
tant al cost sino en quant a 
l’interés de l’Ajuntament en 
que el camp no s’abandone 
definitivament”. Palanca con-
tinua dient que des d’un mu-
nicipi es poden fer “poques 
coses per a canviar la sort del 
camp valencià, però entre ei-
xes coses no pot faltar que el 
llaurador regue, que puga en-
trar al camp i que el camp si-
ga un lloc segur. De les dos 
primeres coses, l’Ajuntament 
ha estat molt actiu en reparar 
ponts, arreglar sèquies i fer els 
camins transitables. D’allò ter-
cer encara tenim el tema pen-
dent de l’abandonament, però 
també hem fet modificacions 
fiscals o inventaris de camps 
abandonats. Queda molt per 
fer però no perdem el tall...”.

La poBLa de farnaLS

La Pobla conclou el treballs de 
renovació del Camí Cantarrana
▶ L’ACTuACIÓ hA COMPTAT AMB uN PRESSuPOST TOTAL dE 10.440 EuROS dEL CONSELL dE L’hORTA

camí cantarrana de la Pobla de Farnals. / EPdA

 nM. j. R. | La poBLa
L’Ajuntament de La Pobla de 
Farnals ha celebrat el Dia In-
ternacional del Xiquet. El di-
vendres 18 de novembre la re-
gidoria de Benestar Social va 
contribuir a la celebració amb 
tres actes distints per als més 
joves atenent distintes edats i 
interessos.

Les activitats prepara-
des per a esta ocasió han si-
gut les següents: espectacle 

d’acrobàcies i malabars, ani-
mació artística de dansa ur-
bana i hip-hop i un espectacle 
musical de Pequerràdio, se-
gons han informat fonts mu-
nicipals. A més, els serveis so-
cials de l’Ajuntament de La 
Pobla de Farnals tenen una 
programació anual d’atenció 
als menors en situació de de-
pendència i risc d’exclusió so-
cial, han afegit les fonts abans 
esmentades.

La poBLa de farnaLS

La Pobla celebra el 
Dia del Xiquet amb 
distints espectacles 

Un dels espectacles del Dia del Xiquet. / EPdA

 n REdACCIÓ | foioS
El festival pirotècnic ‘Torna 
la Llum’ inundarà Foios de 
pólvora el dimarts, 6 de des-
embre, quan es dispararà 
una mascletà a càrrec de la 
pirotècnia Caballer FX. 
Aquest festival, organitzat 
per PiroVal (Associació de 

Pirotècnics de la Comunitat 
Valenciana) compta amb el 
patrocini de la Diputació de 
València i, en el cas de Foios, 
amb la col·laboració tant del 
consistori, com de les Feste-
res de Santa Cecília 21/22.

D’aquesta manera, prèvia-
ment al tret d’aquest espec-

tacle pirotècnic, al voltant 
de les 13.30 hores, les fes-
teres de Santa Cecília con-
viden a la ciutadania a un 
xicotet aperitiu en la plaça 
Professor Josep Corell Vi-
cent per a, a les 14 hores, 
gaudir tots junts de la mas-
cletà.

foioS

El festival pirotècnic ‘Torna la Llum’ 
aterra a Foios el 6 de desembre

�La Unió Musical Pobla de 
Farnals celebrà Santa Cecí-
lia amb un cap de setmana 
ďactivitats i concerts de les 
seues bandes. El divendres 
hi hagué concert de xiqui-
band i banda juvenil. Per 
la vesprada, gran concert 
amb sabor espanyol de pe-
ces de sarsuela i, al dia se-
güent,  el passacarrer amb 
recollida dels nous músics. 
La regidora dolors Fontes-
tad va fer adaptar la caixa 
escènica de la casa de la 
cultura per a donar cabu-
da a una banda simfòni-
ca que no para de créixer.

La poBLa de farnaLS

�Alumnes de ľIES Guillem 
ďAlcalà ha estudiat la polí-
tica ambiental de La Pobla 
de Farnals. Amb l’alcalde 
Enric Palanca i el tècnic 
ďobres públiques han co-
negut i debatut sobre el 
present i futur de la sos-
tenibilitat mediambiental 
del municipi. ”Les seues 
inquietuts en certa forma 
són les inquietuts més ac-
tuals: plagues de mosquits, 
inundacions, abandona-
ment dels camps i eficièn-
cia energètica... Però amb 
una perspectiva molt més 
oberta”, remarca Palanca.

La poBLa de farnaLS 
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El centre cultural Joan Fus-
ter i Ortells de Massama-
grell acogió la gala de clau-
sura de la 4ª edición del 
Circuit Caixa Popular de 
l’Horta Nord 2022. Una ga-
la celebrada después de que 
11 pueblos de la comarca ha-
yan realizado sus pruebas a 
lo largo de todo este año.

El circuito, que nace de 
la unión de diferentes pro-
fesionales promotores de 
pruebas de atletismo, es or-
ganizado por Cronorunner, 
clubes de atletismo, diferen-
tes asociaciones y los ayun-
tamientos de Massamagrell, 
Museros, Rafelbunyol, Puçol, 
Emperador, Meliana, La Po-
bla de Farnals, Foios, El Puig, 
Albalat dels Sorells y Mas-
salfassar. 

 La gala del circuito, que 
ha celebrado este año su 
cuarta edición, estuvo pre-
sidida por el alcalde y conce-
jal de Deportes de Massama-
grell, Paco Gómez, y contó 
con la asistencia de repre-
sentantes municipales, pa-
trocinadores, clubes de atle-
tismo y entidades deportivas 
de los diferentes municipios 
participantes.

 “Es un honor acoger esta 
gala en nuestro municipio”, 
expresó Gomez. “Gracias a 
todas aquellas personas que 
estáis detrás del circuito tra-
bajando para que se pueda 
seguir realizando año tras 
año, y que esta siga siendo 
una cita ineludible del de-
porte en todos nuestros mu-
nicipios”. Gómez quiso dar 
también gracias “al Club de 
Atletismo Residencia Canta-
llops por colaborar en la or-
ganización de esta gala jun-
to al personal técnico de la 
Concejalía de Deportes que 
tengo el gusto de coordinar, 
al igual que por la organiza-
ción de la carrera de nuestro 
municipio”, añadió. 

Representantes de los distintos municipios en la gala celebrada en Massamagrell. / EPdA

L’horta Nord premia a sus atletas 
en una gala en Massamagrell
▶ EL CENTRE CuLTuRAL  ACOGE LA CLAuSuRA dE LA Iv EdICIÓN dEL CIRCuIT CAIxA POPuLAR

 Tras las palabras del al-
calde de Massamagrell, Pa-
co Gómez, se procedió a la 
entrega de premios a las per-
sonas ganadoras de esta edi-
ción 2022.

Natacha López, concejala 
de Deportes de Massalfassar, 
hizo entrega en la categoría 
Junior-Promesa a:  Masculi-
no; 1. Carlos Madronal Galan 
- UPV ; Femenino 1. Cristina 
Munar Machio - UPV 

Cristina Civera, alcaldesa 
de Museros, en la categoría 
Senior a: Masculino; 1. Vicen-
te Roig Yuste - ISD Huracán 
Puerto de Sagunto; 2. Daniel 
Martin Gomez - UPV; 3. Ro-
berto Puig Gongora - Alba-
lat Entrena Atetisme: Feme-
nino; 1. Neus Muñoz Capitan 
- Independiente; 2. Carmen 
Solanes Galbis - UPV; 3. Mó-
nica rayo Meseguer - Albalat 
Entrena Atletisme. 

Fernando Checa, conce-
jal de Deportes de El Puig 
en la categoría Veterano A 
a: Masculino; 1. Antonio To-
rralbo Martínez - ATM Ser-
vicios Deportivos; 2. Javier 
Hernández Olmo - TRT Me-
liana; 3. Héctor Esteban Silva 
- Independiente: Femenino; 
1. Aida Alvarez Moreno - ISD 
Huracán Puerto de Sagun-
to; 2. Inma Ramos Barres - 
C.A. Residencia Cantallops; 

3. Lidia Moreno - Arroñez - 
C.E. Pobla.

Nicolau Claramunt, alcal-
de de Albalat dels Sorells, 
en la categoría Veterano B 
a: Masculino;  1. Javi Noves 
Almansa - The Kenyan Ur-
ban Way; 2. Antonio Luna 
Marti - TRT Meliana; 3. Car-
los Roig Moreno - The Ken-
yan Urban Way: Femenino; 
1. Mayka Perello Chiva - Trail 
Morvedre; 2. Valvanera Del 

Castillo Martinez - Indepen-
diente; 3. Sonica Navarrete - 
C.E. Pobla. 

Mari Carmen Cabo, con-
cejala de Deportes de Foios, 
en la categoría Veterano C 
a:  Masculino; 1. Vicente Fe-
lis Monros - NLTT; 2. Jose Ma-
nuel Fort Martinez - TRIDI-
MONIS; 3. Ignacio Cebrian 
Sanfeliu - SD Correcaminos: 
Femenino; 1. Amparo Mar-
ques Parra - Galápagos; 2. 
Concha Fernandez Frechi-
na - zamit Digital Frutas y 
verduras Teresa; 3.Suni Mi-
ret Marchuet - NLTT

Alberto Bayarri, alcalde 
de Emperador, en la cate-
goría Master a: Masculino; 1. 
Vicente Roig Rausell - Inde-
pendiente; 2. Vicente Ruiz 
Frias - Poblats Marítims; 3. 
Juan Bonillo Bernet - Corre-
caminos: Femenino; 1. Car-
men Codina Puchalt - Colla 
el Parotet.

La Inmobiliaria Palanca 
Fontestad de Foios, en la ca-
tegoría Absoluta Masculina 
a: 1. Borja Capilla - Kenyan 
Urban Way; 2. Jorge Peris Ve-
nancio - Kenyan Urban Way; 
3. Jorge Marí Baixauli - Ken-
yan Urban Way

Paco Gómez, alcalde de 
Massamagrell, en la catego-
ría Absoluta Femenina a: 1. 
Susi Sánchez Ferrer - C.E. 
Pobla; 2. Marta Viciano Cla-
ramunt - C.E. Pobla; 3. Aroa 
Sáez Cholbi - C.E. Pobla

Y Alfredo Mahiques, de 
Caixa Popular, en la cate-
goría Equipos a: Masculino; 
1. The Kenyan Urban Way; 
2. Sdupv; 3. Trt Meliana Tri-
running-trail: Femenino; 1. 
C.E. Pobla; 2. Sdupv; 3. Alba-
lat Entrena Atletisme

El acto finalizó con la en-
trega de unas placas de agra-
decimiento a los patrocina-
dores, la foto de familia con 
los representantes de los 
municipios, y un vino de ho-
nor para los asistentes.

 nM. j. R. | maSSamaGreLL

 n REdACCIÓ | aLfara
L’Ajuntament d’Alfara del Pa-
triarca ha celebrat la seua IV 
Gala de l’Esport, un acte que 
servix per a homenatjar als 
millors esportistes i prome-
ses del municipi de la passa-
da temporada. En aquesta 
edició, Jara Sánchez, ha sigut 
guardonada com a millor es-
portista local. Aquesta atleta 
obtingué el segon lloc en la 
categoria d’Aerodance Junior 
al campionat mundial de gim-
nàstica aeròbica de Guima-
raes, a més d’altres títols en 
grans competicions nacio-
nals i internacionals.

A l’acte també es va reco-
néixer com a millor directiu 
de la població a Francisco Fe-
nollosa, president d’honor 
d’una de les institucions es-

portives més importants del 
nostre territori, el Levante 
UD. El guardó va ser entre-
gat en mans d’altre gran es-
portista local, Vicente Iborra. 
Ambdós es dedicaren parau-
les d’admiració mútua.

Com a millors promeses lo-
cals, reberen el premi Claudia 

Capa i Blanca Herrero, mem-
bres del Club d’Aeròbic Mon-
cada, dos joves que ja comp-
ten amb diversos títols, no 
sols autonòmics o nacionals, 
inclús mundials.

La gala va ser presentada 
per Anunciación Ramírez, vi-
cedegana de Periodisme de 

la Universitat CEU Cardenal 
Herrera. També intervingue-
ren Jaume Martínez, regidor 
d’Esport i Marisa Almodóvar, 
alcaldessa d’Alfara. Anna Gó-
mez, veïna de la població i 
excapitana del Valencia Bàs-
quet va assistir a l’acte i feu 
entrega d’un dels guardons. 

Inma Beltrán, regidora de Sa-
nitat, també entregà altre dels 
premis.

En futbol foren reconeguts 
Álvaro Palau i Enrique Pucha-
des, el trofeu fou entregat per 
Ximo Rocher, president del 
Futbol base Alfara del Patriar-
ca. En pilota valenciana, es 
premià a Marino Ramos i Ana 
Verdeguer, reberen el guardó 
de mans de Miquel Navarro, 
president del Club de Pilo-
ta Valenciana Alfara del Pa-
triarca, qui també va rebre el 
reconeixement com a millor 
entrenador local. En patinat-
ge, Nora Romero va rebre el 
premi a millor promesa de 
mans de l’entrenador Pablo 
Manzanero. En taekwondo 
fou reconeguda Alma Cabo. 
A atletisme, el president del 

Club d’atletisme d’Alfara, Raul 
Company, entregà el premi a 
Miguel Alba. En bàsquet reco-
negueren a Diego Garcia com 
a millor promesa. Nayara Na-
varrete, per la seua part, fou 
premiada en la modalitat de 
Fit-Kid. En escacs fou recone-
gut Josep Berga.

Aquest any també s’entregà 
un premi a la Igualtat, que re-
caigué en el nou club Espor-
tiu C.E. Alfara del Patriarca 
per la seua secció de bàs-
quet. El premi a l’esforç fou 
per a l’escola de Taekwondo. 
El premi Juga Net al Carraixet 
recaigué en l’escola de pati-
natge. El premi a l’esport i sa-
lut s’entregà al CEIP Dra. An-
na Lluch, que compta amb el 
Segell de Vida Saludable del 
Ministeri d’Educació.

aLfara deL patriarca

Alfara reconeix a Francisco Fenollosa i a grans esportistes locals

Premiats en la gala de l’esport celebrada a alfara del Patriarca. / EPdA
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 n REdACCIÓN | moncada
La celebración de la fiesta de 
Santa Bárbara, patrona de 
Moncada, marca un año más 
el inicio de la campaña de Na-
vidad en la población. Este año 
será la víspera, el sábado 3 de 
diciembre,  cuando se inaugu-
re la temporada con un festi-
val organizado por el Ayunta-
miento con la colaboración de 
la Asociación de Comercian-
tes. Y será por todo lo alto, con 
un tardeo que incluirá música, 
regalos, disfraces y confeti pa-
ra el disfrute de todos los asis-
tentes. La cita será en la plaza 
de San Jaime entre las 6 de la 
tarde y las 11 de la noche, para 
seguir la celebración con un 
pasacalle hasta la Ermita 
acompañados por una charan-
ga. Irá precedida por los miem-
bros de la Corporación junto a 
los clavarios de Santa Bárbara, 
tanto los del Barrio de los Do-
lores como los de Moncada, 
que este año se han unido pa-
ra celebrar la fiesta en honor a 
su patrona. En las inmediacio-
nes de la Ermita se prenderá 
fuego a la tradicional hoguera 
para cerrar la noche previa a 
la fiesta más representativa del 
municipio. 

El domingo comenzará la 
jornada con el traslado de la 
imagen de Santa Bárbara des-
de la parroquia de San Jaime 
Apóstol hasta la Ermita. Allí 
se celebrará la misa solemne, 
donde los feligreses tendrán 
la oportunidad de besar la re-
liquia de la Patrona. En los al-
rededores del templo se ins-
talará el mercadillo navideño, 
con los típicos puestos de tu-
rrón, mazapanes, martillos y 
manzanas de caramelo. 

A partir de ese momento, las 
calles de la ciudad de Moncada 
quedarán iluminadas, los esta-
blecimientos de la Asociación 
de Comerciantes lucirán las al-
fombras rojas y la animación 
de  los personajes de la Navi-

moncada

▶ SE INICIA LA CAMPAñA dE NAvIdAd LA víSPERA dE SANTA BÁRBARA CON uN TARdEO, ChARANGA Y LA TRAdICIONAL hOGuERA

la alcaldesa amparo Orts en un acto con el comercio local que ha incluido una ceremonia de entrega de premios en distintas categorías. / EPdA

Moncada promueve el comercio local
nos ofrecen. Animo fervien-
temente a la población a que 
realice sus compras navide-
ñas en nuestros comercios, pa-
ra favorecer la economía cir-
cular en beneficio de nuestros 
comerciantes”, expone Ampa-
ro Orts, alcaldesa de Moncada. 

La primera edil de la ciu-
dad de Moncada ha explicado 

que el apoyo del consistorio a 
las cuatro asociaciones de co-
merciantes y empresarios de 
la ciudad es firme, con la desti-
nación de subvenciones nomi-
nativas por un importe global 
que supera los 60.000 euros. 

Este año, además, se ha ce-
lebrado un ‘Cóctel Networ-
king’ para fomentar la rela-

ción entre los comercios, que 
ha incluido la entrega de pre-
mios tanto a los asociados 
más antiguos como a los más 
recientes, buscando a vez la 
captación de nuevos estable-
cimientos para que se bene-
ficien de formar parte de la 
Asociación de Comerciantes 
de Moncada.

imagen de archivo de santa Bárbara. / EPdA

dad serán  habituales durante 
toda la campaña. 

Para animar a los vecinos a 
realizar compras de proximi-
dad, la clientela disfrutará de 
premios y de vales para subir 
con los niños y las niñas al em-

blemático Tren de la Navidad 
de Moncada. 

“Tenemos que apostar por 
nuestro entramado comercial, 
porque en Moncada tenemos 
variedad y calidad en los pro-
ductos que nuestras tiendas 
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 nM. j. ROS | noGuerueLaS
En la provincia de Teruel, ubi-
cado en la comarca de Gúdar-
Javalambre, se encuentra el 
municipio de Nogueruelas. 
Este tranquilo pueblo turo-
lense cuenta desde hace años 
con una tienda de ultramari-
nos y carnicería que suminis-
tra no solo a los vecinos sino 
también a los visitantes que 
pasan por el municipio para 
disfrutar de sus paisajes o en 
busca de unos días de desco-
nexión en un entorno idílico. 

No obstante, la jubilación 
de los propietarios de es-
te negocio el próximo 31 de 
diciembre deja al municipio 
sin un comercio indispensa-
ble. El pueblo tiene una pa-
nadería y cuatro bares, por lo 
que esta tienda cubre el res-
to de necesidades de sus ha-
bitantes. 

Ante ello, el Ayuntamien-
to de Nogueruelas ha lanza-
do una atractiva oferta para 
emprendores o familias que 
quieran hacerse cargo del ne-
gocio abonando un alquiler 
testimonial. Los interesados 
podrían de este modo abrir 
una tienda con carnicería en 
un local de unos 90 metros 
que tiene el propio Ayunta-
miento y que dispone de un 
almacén de en torno a 80 me-
tros anexo. El espacio tiene 
su entrada principal por  la 
plaza del pueblo, aunque da 
también a la carretera. En la 
planta superior cuenta con 
dos apartamentos, de una y 
dos habitaciones, que están 
libres y que se destinarían a 
la familia que quisiera tomar 
las riendas del negocio si ne-
cesita alojamiento. 

El alcalde de esta pobla-
ción turolense, Marcos Be-
najes, remarcó que desde el 
consistorio quieren mante-
ner el servicio “a toda costa” 
y el local que ofrecen, a un 
alquiler testimonial, al igual 
que el de la vivienda, está to-

talmente equipado. Incluso 
explico que “haría falta amue-
blarlo con lo necesario pa-
ra tienda y carnicería pero 
planteó que tal vez los nue-
vos propietarios podrían lle-
var a un acuerdo”. En cuanto 
a la carnicería destacó que 

podría ser de manufactura 
propia o simplemente dar el 
servicio de venta.

El primer edil de la pobla-
ción considera que el nego-
cio sería idóneo para una fa-
milia, cuyos hijos serían muy 
importantes para el colegio, 

donde asisten actualmente 
un total de 16 niños. Marcos 
Benajes apuntó que la locali-
dad tiene un gran tirón turís-
tico y en la misma hay varios 
establecimientos hoteleros 
y casas rurales. “El negocio 
ofrece muchas posibilidades, 

pero trabajando”, manifestó 
el responsable municipal. 

Los interesados pueden 
ponerse en contacto con el 
consistorio para conocer las 
condiciones en el teléfono 
978 804101 o el correo nogue-
ruelas@gudarjavalambre.es

terueL

Nogueruelas ofrece un local y vivienda a 
un alquiler bajo para mantener su tienda
▶ LOS PROPIETARIOS dE Su úNICO COMERCIO dE uLTRAMARINOS Y CARNICERíA CERRARÁN EL PRÓxIMO 31 dE dICIEMBRE POR juBILACIÓN 

interior del local que ofrece el ayuntamiento de nogueruelas. / EPdA

izquierda, fachada del negocio en el municipio turolense. Derecha, uno de los negocios de la población turística. / EPdA

 nM. A. | noGuerueLaS
Nogueruelas está ubicado a 
1146 metros sobre el nivel del 
mar en la sierra de Gúdar-Ja-
valambre. El hecho de estar a 
una hora de distancia de Va-
lencia, entre los municipios 
de Rubielos de Mora y Puer-
tomingalvo -dos de los pue-
blos catalogados como de los 
más bonitos de España-, lo 
convierte en un destino ideal 
para una escapada. 

Los visitantes podrán sim-
plemente disfrutar de la na-

turaleza, realizar un sinfín de 
actividades o recorrer una 
amplia red de senderos seña-
lizados con sentido circular 
que discurren por lugares no 
coincidentes de gran belleza 
saliendo desde el pueblo y 
que permiten al excursionis-
ta pernoctar en el mismo si-
tio si quiere conocer en pro-
fundidad los alrededores o 
simplemente hacer deporte.

Su rica gastronomía se ba-
sa en el ternasco, productos 
del cerdo, trufa y pasteleria 

tradicional. Además, en épo-
ca de setas y rebollones, los 
aficionados podrán disfrutar 
recorriendo sus parajes para 
encontrar este producto tan 
preciado.

Nogueruelas está ubicado 
a 29 km de las pistas de esquí 
de Valdelinares y tiene am-
plias masas forestales de pi-
no y destaca su variada oro-
grafía. 

La población cuenta con 
servicios, hotel, consultorio 
médico, horno, escuela.

turiSmo

Un destino ideal para descansar 
en contacto con la naturaleza 

nogueruelas está ubicado en un entorno privilegiado. / EPdA
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 n REdACCIÓN | La poBLa  
El Asador Alma Charra, ubica-
do en la playa de La Pobla de 
Farnals, trae los sabores de la 
cocina castellana a orillas del 
mediterráneo. La tradición 
gastronómica de esta tierra 
cuenta con recetas elaboradas 
con carne originaria de la zo-
na o con productos cultivados 
de la comarca. Recientemen-
te, este negocio hostelero ha 
sido reconocido tando por la 
calidad de su comida como 
por sus vinos.  

Este restaurante-asador 
castellano  dispone de una 
una magnífica terraza don-
de los clientes pueden dis-
frutar de comida castellana, 
de cuchara ó brasas tradicio-
nales, cochinillo o deleitarse 
con carne procedentente de 
la montaña de León, del Va-
lle de Esla, con más de 2000 
años de tradición y en periódo 
de extinción. Para los enten-
didos, la carta incluye carne 
de Hembra Reserva ‘Primice-
nius’, animal de raza pura ins-
crito en el Libro Genealógi-
co de la Raza Sayaquesa, que 
ha permanecido en libertad 
hasta su ceba y sacrificio. Un 
producto libre de tratamien-
tos antibióticos  y con triple 
certificación ‘Primigenius’, se-
leccionada en el campo, veri-
ficado en cría y calificado en 
canal. Es carne procedente de 
ganadería extensiva respetuo-
sa con el medio ambiente. Ha 
permanecido en oreo hasta su 
punto óptimo de maduración. 
Carne rica en oleicos, omega 3 
y omega 6 y baja en grasas sa-
turadas. Certificado con sello 
100% autóctono de Mapama.

Además de sus carnes ma-
duradas, en Asador Alma Cha-
rra también se puede degus-
tar una magnífica selección de 
quesos, torreznos, balacao con 
velute al cava trufada cecina 
de vaca y guisantes. Cocina de 
cuchara, plato de embutidos, 
estupendos postres y diversi-
dad de cervezas.

Como socios de la Guía Gas-
tronómica Comer en Valencia, 
el 14 de noviembre,  con moti-
vo del 14 aniversario, a los pro-
pietarios del restaruante se les 
hizo entrega de los primeros 
premios de Gastronomía de 
Comer en Valencia, una inicia-
tiva que nació cómo un pro-
yecto para cubrir eventos gas-

tronómicos de especial interés 
a lo largo de tierras valencia-
nas y hoy se ha asentado como 
una de las publicaciones más 
sólidas del panorama gastro-
nómico actual. 

En ésta edición, el Restau-
rante Asador Alma Charra fue 
premiado por su apuesta por 
la calidad con una oferta de 
carnes procedentes de más de 
una decena de denominacio-
nes de origen distintas y una 
trayectoria en constante cre-
cimiento.

Y continuando con su per-
severencia y buen hacer tam-
bién 21 de noviembre partici-
paron en la tercera edición 
del Vino Ensambla clandes-

tino, gracias a Bodegas Iran-
zo, para acompañar la buena 
comida que en este restau-
rante se ofrece. Ensamblaje 
Clandestino,  en 2019 Bode-
gas Iranzo sacó al mercado 
este espectacular vino de co-
lor rojo picota,brillante de 
capa media. En nariz apare-
ce el regaliz,notas tostadas, 
eucalipto, fruta negra madu-
ra y compota de ciruela ne-
gra. En boca presenta bue-
na acidez, muestra un tanino 
maduro, es untuoso y de du-

ración larga. Grado alcoholó-
lico  14º.

Con ésta mezcla del buen 
comer y beber, en Alma Cha-
rra están Álvaro y María Jo-
sé para atender también en 
éstas fechas en las que los 
clientes pueden pedir a su 
comida o cena de empresa o 
familiar con un presupuesto 
adaptado a cada bolsillo. El 
Asador Alma Charra está en 
la playa de La Pobla de Far-
nals, en la av Neptuno 20 y 
el teléfono es el 961460849.

La poBLa de farnaLS

Premios al buen hacer del Asador Alma Charra
▶ ESTE RESTAuRANTE TRAE A ORILLAS dEL MEdITERRÁNEO LOS MEjORES SABORES dE LA COCINA CASTELLANA AdEREzAdOS CON vINOS dE CALIdAd

Reconocimiento en la tercera edición del Vino Ensambla clandestino. / EPdA

Premio de comer en Valencia. / EPdA

el asador alma 
charra está ubicado 
en el número 20 de la 
avenida neptuno, en 
la playa de La pobla 
de farnals

*



 n REdACCIÓ | GodeLLa  
L’Ajuntament de Godella, a 
través de la regidoria de Cul-
tura, ha projectat un ambi-
ciós programa per a les festes 
nadalenques perquè tots els 
públics puguen gaudir dels 
diferents esdeveniments.

L’àrea que dirigeix Tatiana 
Prades ha confeccionat un 
programa molt especial en 
el qual adults, joves i xiquets i 
xiquetes tindran el seu espai. 
I tot gratuït. Les entrades per 
als diferents espectacles es 
poden ja sol·licitar en www.
taquillagodella.es.  

Molt prompte, el 4 de des-
embre, començarà la pro-

gramació especial planifica-
da per l’àrea de Cultura. Els 
monologuistes Saray Cerro 
i Cabra Fotuda inundaran la 
vesprada del diumenge del 
millor humor en valencià.

Mentrestant, el diumenge, 
10 de desembre, el Capitolio 
acollirà l’obra de teatre ‘Des-
carados’ a partir de les 19 ho-
res. Els actors de ‘Por los pe-
los’ repeteixen al complet, 
baix la direcció de Santiago 
Sánchez, per a encarnar a to-
ta esta col·lecció de ‘Descara-
dos’, una de les obres més de-
lirants de Darío Fo.

D’altra banda, el 16 de 
desembre s ’ inaugurarà 
l’exposició Espai Propi a les 
20 hores en Villa Eugènia. La 
mostra es podrà visitar fins al 
pròxim 29 de gener.

Els més xicotets de Godella 
també tindran l’oportunitat 

de viure dies únics. De fet, 
el musical de ‘Dumbo’, del 
pròxim 23 de desembre, es-
tà pensat perquè tota la famí-
lia gaudisca d’una gran posa-
da en escena i veus en directe 
en el qual es parla d’inclusió, 
però també de temes que pa-
teixen les persones que són 
diferents.

Finalment, l’espectacle de 
circ familiar ‘The Troupers’ 
deixarà amb la boca ober-
ta a totes les persones que 
acudisquen al Capitolio el 30 
de desembre a partir de les 
18.30 hores. The Troupers 
són clàssics actuals, mala-
baristes sense por a l’error, 
acròbates intrèpids, trapezis-
tes amb por a les altures, 
mags sense truc, pallassos 
sense maquillatge, domadors 
sense animals, artistes sense 
complexos.

Godella planifica una 
programació nadalenca 
per a tots els públics
▶ TOTS ELS 
ESPECTACLES SERAN 
GRATuïTS 

GodeLLa
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 n REdACCIÓN | muSeroS
Museros ha creado un distin-
tivo para el producto de 
proximidad. El logo, cuyo di-
seño ha sido realizado por la 
artista valenciana Amparo 
Noguera, servirá para poner 
en valor el esfuerzo de aque-
llos negocios que comerciali-
zan productos de origen lo-
cal o cercano.

La alcaldesa de Museros, 
Cristina Civera, y la concejala 
de Medio Ambiente de Muse-
ros,  Beatriz Sánchez Botello, 
hicieron entrega a la presi-
denta y al técnico de CAMU 
de los distintivos de comer-

cio local fabricados en la lo-
calidad de Museros.

Para Beatriz Sánchez Bote-
llo, ambientóloga y concejala 
de Agricultura y Medio Am-
biente de Museros, “resulta 
de vital importancia desta-
car aquellos comercios que 
ofrecen productos de km0, 
a modo de diferenciación del 
producto ofrecido, ya que el 
consumidor lo valora sobre-
manera al haber adquirido 
mayor conciencia de los múl-
tiples beneficios que repor-
ta al Medio Ambiente y a su 
entorno ambiental más in-
mediato”.

muSeroS

Entrega del distintivo en el salón de plenos del consistorio de Museros. / EPdA

Museros crea un distintivo para 
los productos de proximidad

María Elena Laguna, presi-
denta de CAMU, destaca que 
“la puesta en marcha de este 
distintivo dinamizará la acti-
vidad entre los comerciantes 
locales para brindar produc-
tos de cercanía y agradece es-
ta iniciativa de la concejala 
de Medio Ambiente”.

Manuel de la Huerga, téc-
nico de CAMU, agradece que 
desde la concejalía de Medio 
Ambiente “se haya contado 
con la asociación CAMU e in-
vita a las demás concejalías 
del equipo de gobierno a de-
sarrollar iniciativas como és-
ta, desde la transversalidad, 
que beneficien al comercio 
local y mejoren la calidad de 
vida de los ciudadanos”, se-
ñaló el técnico. 

Desde CAMU se somete-
rán a votación las bases en 
su próxima asamblea para 
poder optar al distintivo.
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D
esprés de la Gue-
rra Civil Espanyola 
(1936-1939) Franco 
es va alinear amb 

l’Alemanya nazi i la Itàlia 
feixista en declarar-se la II 
Guerra Mundial (1939-1945), 
però en veure que les poten-
cies de l’Eix (Alemanya, Itàlia 
i el Japó) perdien la guerra 
intentà canviar d’estratègia 
per tal d’apropar-se als guan-
yadors; però els vencedors 
no li perdonaren el seu ali-
neament amb Berlín i Roma 
i el 1946 no el van deixar en-
trar en l’ONU per ser, el seu, 
un règim feixista que va aju-
dar les potencies de l’Eix al 
llarg de la II Guerra Mundial. 

Però prompte, Washing-
ton canvia d’opinió i el pre-
sident Truman, davant de la 
creixent tensió amb l’URSS, 
pensa que Franco, un vis-
ceral i radical anticomu-
nista, podria servir els in-
teressos nord-americans. 
Enmig d’aquell nou context, 
el 1953 es va signar el Pac-
te de Madrid, un pseudoPla 
Marshall per a Espanya, en-
tre la dictadura de Franco 
i els representants del Go-
vern dels EUA, per mitjà del 
qual la potència nord-ame-
ricana podria instal•lar a Es-
panya importants bases mi-
litars i establiments diversos 
d’interès estratègic, a canvi 
de finançament i material 
militar; però allò que més 
importava al règim de Fran-
co era el suport democràtic 
que suposava aquell acord.  

La ‘United States Sixth 
Fleet’, la VI Flota dels EEUU, 
creada en 1950, era en 
aquells temps, i encara ho és 
en l’actualitat, la unitat ope-
racional dels EUA en Euro-
pa amb la finalitat de garan-
tir la seguretat i l’estabilitat 
a Europa i Àfrica, el quar-
ter general d’aquesta esta-
va i està situat a Nàpols; i en 
l’actualitat la flota està for-
mada per més de 20.000 mi-
litars, uns 200 avions, dos 
portaavions, quatre creuers, 
més de 10 destructors i qua-
tre submarins.

En gener de 1953, part de 
la VI Flota dels EUA va atra-
car al port de València, cosa 

que generà una gran expec-
tació al seu voltant; un dels 
vaixells que va atracar va ser 
l’enorme portaavions Leyte. 
Milers de soldats formaven 

part d’eixa expedició que ne-
cessàriament s’havia de pro-
veir d’aigua i aliments i és ací 
on entra en joc l’alcalde de 
Rafelbunyol.   

En aquells moments, el 
1953, l’alcalde de Rafelbunyol 
era Francisco Piquer, que es 
dedicava al comerç de fruites 
i verdures. En aquells anys 
tenia una parada al mercat 
d’abastos de València i sem-
bla que els responsables de 
la VI Flota es van posar en 
contacte amb ell per a com-
prar-li fruites i verdures per 
tal d’aprovisionar els vaixells 
de la VI Flota. L’alcalde ‘Fran-
sisquet’, a més d’establir re-
lacions comercials amb els 
comandaments nord-ame-
ricans, els va convèncer 
perquè un grup reduït de 
soldats i comandaments vi-
sitaren Rafelbunyol per tal 
de conèixer el món dels cí-
trics i jugar un partit de ‘fut-
bol internacional’ que en-
frontaria l’equip local i una 
selecció dels soldats de la VI 
Flota. Dit i fet!!!

Era el migdia del 13 de ge-
ner de 1953 quan l’expedició 
nord-americana comandada 
pel tinent Mc Lean va arribar 
a Rafelbunyol; l’autobús que 
els va apropar va ser rebut a 
l’entrada de la població per 
molta gent: l’alcalde i regi-
dors; el Sr. Rector; la Guardia 
Civil; un grup de xiques joves 
vestides de falleres (valen-
cianes); xiquetes i xiquets... 
Tot seguit, els nord-ameri-
cans van ser convidats a un 
vermouth de benvinguda al 
Sindicat.

comité de BenVinGuda
El grup de xiques de Rafe-
lbunyol, abillades de falle-
ra, formaven part del co-
mitè de benvinguda: Lola 
Piquer, Gracia Morte, Am-
paro Díaz, Amparo Herrero, 
Teresa Piquer, Lola Piquer i 
Teresín Bernet van ser les jo-
ves a les quals es va adreçar 
l’alcalde de Rafelbunyol; els 
vestits que portaven aques-
tes  senyoretes van ser llo-
gats i pagats per l’alcalde, su-
posem que amb diners de 

l’Ajuntament, i les suposades 
falleres van participar activa-
ment de totes les activitats 
que van tindre lloc eixe dia.

Després del vermouth 
de benvinguda, van portar 
els nord-americans a visi-
tar un camp de tarongers, 
on també hi havien pome-
los i llimes; i diuen les males 
llengües que els soldats es 
menjaven a “mos redó” tot 
el que els posaven al davant, 
fins i tot les llimes i els po-
melos. Però la visita als horts 
va ser curta, perquè encara 
quedava pendent el partit de 
“futbol internacional”.

Al camp de futbol van acu-
dir totes i tots plegats, desfi-
lant per la població acom-
panyats per la Primitiva de 
Rafelbunyol; el partit de fut-
bol, que seria arbitrat pel veí 
i àrbitre professional Vicen-
te Ros Lluch, havia de co-
mençar a les quatre de la 
vesprada i existeix una foto 
que ens servirà per descriu-
re l’inici d’aquest: l’àrbitre 
portava un vestit d’àrbitre 
de gala, les xiques de falle-
res, l’equip de Rafelbunyol 
amb el pantaló curt i la sama-
rreta oficial i els nord-ameri-
cans, ai els nord-americans, 
de pantaló llarg i samarreta 
d’imperio; els capitans dels 
equips van ser Manuel He-
rrero pel Rafelbunyol i Bo-
yle JM per l’equip nord-ame-
ricà; el camp estava de gom 
a gom tot i l’elevat preu de les 
entrades; en un partit oficial 
de “l’equip de casa” el preu 
era de tres pessetes, però ei-
xe dia va ser de cinc pessetes 
(per ser un partit internacio-
nal), no sabem si per a pagar 
el vermouth’ o els vestits de 
les xicones.

Futbolísticament parlant 
el partit va ser un desastre, 
els nord-americans no sa-
bien jugar, no coneixien les 
normes, els uns no parlaven 
ni valencià ni castellà, els al-
tres no coneixien l’anglès..., i 
als pocs minuts de partit el 
Rafelbunyol guanyava sis a 
zero, tant gran era la pallis-
sa que estava rebent l’equip 
dels EUA que l’alcalde va 
amenaçar els jugadors del 
Rafelbunyol en tancar-los a 
la presó si marcaven un gol 
més. Sembla que per a fina-
litzar l’espectacle van acabar 
jugant, o fent una exhibició, 
de beisbol (o això ens han 
dit), que d’això sí que en sa-
bien els visitants. 

En finalitzar el partit se’ls 
va oferir un lunch al sindi-
cat, acompanyats de les au-
toritats, jugadors i de les 

xiques vestides de fallera; 
alguna d’elles va relatar que 
un soldat dels EUA volia lli-
gar amb ella, però va ser una 
missió impossible a causa 
de l’idioma. En finalitzar el 
lunch el tinent Mc Lean es va 
acomiadar agraint les aten-
cions i el poble va respondre 
amb un fort aplaudiment als 
mariners nord-americans.

En aquells anys de post-
guerra Rafelbunyol era un 
poble eminentment agríco-
la i pobre, en el qual hi havia 
fam; la gent plantava, al xico-
tet tros de terra que tenien, 
moniatos, creïlles i blat per 
tal de subsistir; la indústria 
i els serveis tenien una acti-
vitat molt reduïda i en eixos 
moments la taronja jugava 
un paper fonamental. Cal dir 
que poc abans, l’any 1952, es 
van cancel·lar les llibretes de 
racionament i a tot Espanya 
es va instal·lar l’autarquia i el 
comerç de l’Estat; els homes 
i les dones portaven una vi-
da molt austera que els supo-
sava molt d’esforç i poca re-
compensa. En declaracions 
de gent d’aquella època els 
xiquets i les xiquetes anaven 
a l’escola amb els mocs pen-
jant i la roba apedaçada. Però 
si algú esperava alguna cosa 
dels nord-americans podem 
dir, amb paraules d’un dels 
veïns de Rafelbunyol: “no 
portaven ni una perra, no fe-
ren cap aportació econòmi-
ca, en canvi, es van endur ta-
ronges, pomelos i flors”.

Al voltant d’aquesta his-
tòria es va fer la pel·lícula 
GOOD BYE MR. MARSHAL, 
dirigida per la cubana Bebe 
Pérez, amb guió de la direc-
tora i d’Alfred Ros Castellar, 
fill de l’àrbitre d’aquell partit 
internacional i autèntic mo-
tor i promotor de la recupe-
ració d’aquesta història. En 
l’anomenada pel•lícula van 
participar jugadors de fut-
bol d’aquell partit, algunes 
de les falleres i altra gent de 
la població. 

En paraules de Bebe Pé-
rez, “la realitat imita l’art i 
s’ha de posar de relleu que 
la ‘invasió’ de Rafelbun-
yol per la VI Flota guarda 
cert paral·lelisme amb la 
pel·lícula de Berlanga BIEN-
VENIDO MR. MARSHALL” i, 
tant en l’una com en l’altra, 
“la gent miraven al cel per tal 
d’esbrinar què havia de pas-
sar amb ells”... 

Aquest article s’ha po-
gut escriure amb les apor-
tacions d’Alfred ros Caste-
llar. Moltes gràcies.

alcalde i marines. / EPdA

rafeLBunyoL

Enric Carbonell

VEí DE RAFELBUNYOL

Quan la Vi flota dels EUA va invadir rafelbunyol
▶ SEMBLA quE EL 13 dE GENER dE L’ANY 1953 uNA dELEGACIÓ dEL PORTAAvIONS NORd-AMERICà LEYTE vA ‘INvAdIR’ LA 
LOCALITAT dE L’hORTA NORd PER TAL dE juGAR uN PARTIT dE FuTBOL CONTRA L’EquIP LOCAL

Grup de benvinguda. / EPdA

llotja autoritats del partit. / EPdA

Equips participants en l’encontre. / EPdA


